
سخنگوی سازمان اورژانس کشور گفت: امیدواریم با 
انجام اقدامات مناسب از سوی دستگاه قضا، خشونت 
علیه تکنیسین های اورژانس پایان یابد و دیگر شاهد 

اینچنین اقدامات خشونت باری نباشیم.
بابک یکتاپرست در گفت وگو با ایسنا، در این مورد 
گفت: در گذشــته، ما تنها با ضرب و شتم عوامل 
اورژانس در سراسر کشور مواجه بودیم و این اتفاق 

حدودا سالی ۲۰ بار رخ می داد؛ یعنی سالی۲۰ بار 
همکاران من در لباس تکنیسین اورژانس در هنگام 
امدادرســانی به مجروحان و آسیب دیدگان مورد 
ضرب و شتم قرار می گرفتند و آسیب های بسیاری 
می دیدند؛ اما متأسفانه شب گذشته اتفاق خیلی 

بدتری رخ داد.
وی افزود: حوالی ســاعت ۱۹ شب گذشته، در پی 

درگیری طایفه ای در منطقه ایرانشــهر، چند نفر 
مصدوم می شــوند که دو آمبولانس برای انتقال 
مجروحان به محل حادثه اعزام می شوند.آمبولانس 
اول دو مجروح خود را به بیمارستان می رساند؛ اما 
آمبولانس دوم توسط خودرویی که او را تعقیب می 
کرده است؛ در منطقه شمس آباد در ۳۰ کیلومتری 

ایرانشهر مورد تیراندازی قرار می گیرد.

معاون امور اسناد سازمان ثبت اسناد و املاک کشور 
گفت: در اجرای ماده ۱۴ قانون الزام به ثبت رســمی 
معاملات اموال غیر منقول، به هــر واحد آپارتمان تا 
صدور سند مالکیت شناسه یکتا داده خواهد شد و این 

موضوع، معاملات معارض را ازبین می برد.
به گزارش ایسنا، سید صادق سعادتیان معاون امور اسناد 
سازمان ثبت در نشســت »تحلیل چالش های نظری 
و عملی و ارائه راهکارهای قانون الزام به ثبت رســمی 
معاملات اموال غیر منقول« که در دانشــگاه شهید 
بهشتی برگزار شد، گفت: از جدی ترین مشکلات موجود 
در کشور، پیش فروش ســاختمان و ایجاد معاملات 
معارض در این زمینه بود که بعضاً شاهد این بودیم که 

یک واحد آپارتمان به چند نفر فروخته می شد.
وی افزود: با اجرای ماده ۱۴ قانون الزام به ثبت رسمی 
معاملات اموال غیر منقــول هر واحــد آپارتمان تا 
صدورسند مالکیت دارای شناسه یکتا خواهد بودکه 
فقط بر اساس آن شناسه قراردادهای پیش فروش و 
اعمال حقوقی بعدی آن تا صدور سند مالکیت امکان 
پذیر خواهد بود و دیگر شاهد معاملات معارض در پیش 
فروش و فروش یک واحد به چند نفر نخواهیم بود. این 
قانون از اهمیت بالایی برخوردار است که مقام معظم 

رهبری نیز در این زمینه ورود کردند.

سعادتیان با اشــاره به اجرای قانون حدنگار در کشور 
عنوان کرد: اگر قانون حدنگار به بهترین نحو ممکن 
انجام شود، اما همچنان مستند معاملات با اسناد عادی 
باشد موفقیتی حاصل نخواهد شد لذا موفقیت این امر 
مستلزم جمع کردن اسناد عادی است و جمع کردن 
اسناد عادی هم مســتلزم اجرای قانون الزام به ثبت 

رسمی معاملات اموال غیر منقول است.
معاون امور اسناد سازمان ثبت با تأکید بر ارائه خدمات 
الکترونیک ثبتی اظهار کرد: در دنیای دیجیتال که ارائه 
خدمات الکترونیک در پیشرفت کشورها نقش آفرین 
است این موضوع قابل تأمل است که آیا می توان بدون 
استفاده از خدمات دیجیتال، خدمت ارزان و با کیفیت 
ارائه نمود؟ قطعاً خیر! بنابراین ما باید به سمت ایجاد 
سامانه های الکترونیک قدم بر می داشتیم تا بتوانیم 
اهداف ماده یک "قانون الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول را عملی کنیم" تا بر اساس این ماده 
تمام معاملات مربوط به اموال غیر منقول در سامانه ای 
که زیر ساخت آن از سوی ســازمان ثبت آماده شده 

است ثبت شود.
وی در ادامه گفت: در این راســتا ســازمان ثبت به 
عنوان متولی اصلی اجرای "قانون الزام به ثبت رسمی 
معاملات اموال غیرمنقــول" رویکرد خدمات ثبتی 

خود را با راه اندازی سکوی دیجیتال خدمات یکپارچه 
ثبتی »کاتب« از خدمات الکترونیک به ثبت هوشمند 
سوق داده است و در آینده بسیاری از خدمات با ثبت 

دیجیتال و هوشمند ارائه خواهد شد.
سعادتیان با بیان اینکه جلوگیری از بسترهای زمین 
خواری موضوع مهم دیگری است که با اجرای قانون 
الزام محقق خواهد شد، اظهار کرد: این قانون به صورت 
کاملًا هوشمندانه حقوق مالکین، مدعیان احتمالی و 
دارندگان اسناد عادی را در نظر گرفته است. ره آورد 
دیگر این قانون که ابطال اسناد رسمی در مقابل اسناد 
عادی مشکل بود حل خواهد شد و مردم با داشتن سند 

مالکیت رسمی آرامش خواهند داشت.
معاون امور اسناد سازمان ثبت در خصوص مراحلی که 
مدعیان باید طی کنند، عنوان کرد: تمامی دارندگان 
اموال غیر منقولی که فاقد سند مالکیت هستند )اسناد 
عادی( می توانند ظرف ۲ ســال از تاریــخ راه اندازی 
سامانه ماده ۱۰ قانون فوق نســبت به ثبت ادعاهای 
خود در سامانه ماده ۱۰ اقدام کنند. سپس در خصوص 
تبدیل اسناد عادی به سند رسمی اقدام لازم صورت 
پذیرد. ضمناً راه اندازی سامانه ماده ۱۰ به محض راه 
اندازی با ابلاغ ریاست قوه قضاییه به اطلاع مردم شریف 

کشورمان خواهد رسید.

اختصاص شناسه یکتا به هر واحد آپارتمان تا صدور سند مالکیتخشونت علیه تکنیسین های اورژانس پایان یابد
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سرمقاله
نیاز بازار مسکن 
به سامانه املاک 

وجــود خانه هــای خالی 
بیش از اندازه موجب ایجاد 
اختــلال در بازار مســکن 
می شــود و افزایش قیمت 
مسکن در کشــور را در پی دارد. عرضه خانه های 
خالی به بازار مسکن هم می تواند به شکل فروش 
خانه باشد و هم عرضه برای اجاره خانه که هر دو به 
تعدیل قیمت در بازار خرید و فروش یا اجاره مسکن 
منجر می شود. اما اساساً قانون مالیات بر خانه های 
لوکس شاید بیشتر، از جنبه اجتماعی مورد توجه 
است تا بتواند الگوی مصرف مسکن را تصحیح کند. 
به  همین دلیل برای اینکه ایــن قانون کارآمدی 

داشته باشد باید در...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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احیای مجدد طرح های 
حمایتی بنیاد ملی نخبگان

وزیر اقتصاد: در جذب سرمایه موفق نبودیم

تحقق رشد اقتصادی با  افزایش بهره وری
صفحه2

صفحه3

مالیات املاک لوکس مشخص شد
مالیات  ستانی   از   واحدهای   مسکونی   بالای   3۰   میلیارد   تومان 

قائم مقام بنیــاد ملی نخبگان، احیــای طرح های 
حمایتیِ متوقف شــده و برقراری تعاملات بیشتر 
با جامعه نخبگان با ســفرهای اســتانی به منظور 
هم اندیشی برای ارائه راهکارهای مناسب عملیِ رفع 
مسائل و چالش های فعلی را از مهمترین اقدامات 
۱۰۰ روز نخســت فعالیت این مجموعه در دولت 
چهاردهم عنوان کرد. ســعید خدایگان در گفت و 
گو با ایرنا در خصوص عملکرد ۱۰۰ روزه بنیاد ملی 
نخبگان با بیان اینکه در آغــاز راه دولت چهاردهم 
در ســاختار و نحوه اجرای برنامه ها و طرح ها نیاز 
به تغییرات و اصلاحاتی مطابق با شرایط و خواسته 
جامعه مخاطب وجود داشــت، خاطرنشان کرد: با 
احصای همه طرح های اجرا شده در بنیاد در طول 
سال های گذشته به ۲۶ طرح رسیدیم که برخی در 
اجرا موفق بود و ادامه داشت اما برخی دیگر به دلایل 
مختلف متوقف شده بود؛ پس از استخراج و بررسی 
شیوه های اجرا به نظرسنجی گذاشته شد تا در مورد 
ادامه یا توقف آن با مشارکت نخبگان تصمیم گیری 
شود. وی بیان کرد: از یک سو ضمن طراحی و اجرای 
طرح نظرســنجی از مخاطبین بنیاد ملی نخبگان 
تلاش شد تا همه آنها در این نظرسنجی شرکت کنند 
و از سوی دیگر لینک سامانه برای اعضا با مشارکت 
کمتر ارســال شــد تا نتایج هر دو بخش به صورت 
مقایسه ای بررسی شود. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان 
گفت: این اقدامــات برای احیا، ارتقــا و بازطراحی 
طرح ها با مشارکت نخبگان انجام شــده است. از 
دیگر فعالیت هایی که در دســتور کار قرار داده ایم 
حضور میدانی در استان ها برای شنیده شدن صدای 
نخبگان و آشنایی با مسائل و مشکلات مستعدان و 
نخبگان هر استان است تا در زمان اجرای یک طرح 
تمام جوانب از جمله شرایط جغرافیایی، ظرفیت ها 
و مشکلات استانی مورد توجه بیشتری قرار گیرد. 
خدایگان افزود: برخی از نخبگان از اجرای طرح ها از 

سوی بنیاد، به دلیل عدم...

آگهی مناقصه )نوبت اول ( 
مشخصات مناقصه :  

مبلغ تضمینمبلغ برآورد یکساله)ریال( شماره فراخوانشرح مناقصهشماره مناقصهنام مناقصه گزار

۲۰۰۳۰۹۳۹85۰۰۰8۹۴شرکت ملی حفاری ایران
تآمین نیروی انسانی مورد نیاز امور ورزش و 
۰۰۰ر۰۰۰ر۶۹5ر۱۳ ریال۰۰۰ر۰۰۰ر۹5۰ر۱۳۶ ریال۲۰۰۳۰۹۳۹85۰۰۰8۹۴تربیت بدنی)استخر شنا شهدای ملی حفاری(

روش ارزیابی :  حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 5۰(

تاریخ شروع دریافت : توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت اول آغاز شده و تا 7 روز پس از آن ادامه خواهد داشت . تاریخ شروع :   از   ۱۴۰۳/۰۹/۱۴   لغایت  ۱۴۰۳/۰۹/۲۰   
محل دریافت :  سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به نشانی  www.setadiran.ir                                                       تحویل اسناد :   از   ۱۴۰۳/۰۹/۲۱   لغایت  ۱۴۰۳/۱۰/۰۴

آخرین مهلت : þ ۱۴  روز پس از آخرین روز دریافت اسناد              

انواع تضامین قابل قبول : ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 
  )۳5۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۱۴۰۰۶۳7۶۶۳۶IR ۴۰۰۱۱۱۴۰۰۶۳7۶۶۳۶  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران )شماره شبا

و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  5۰۶5۹  ت / ۱۲۳۴۰۲ مورخ ۹۴/۰۹/۲۲ مورد قبول و پذیرش می باشد.

مدت اعتبــار پیشــنهاد/ 
تضمین : ۹۰ روز

)برای یک بار در سقف مدت 
اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(

تذکر : تحویل اسناد به شرکت: کلیه پیشنهادات در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir بارگزاری گردد و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر 
از میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق ۱۰7- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره تماس ۳۴۱۴85۲۲ – ۳۴۱۴858۰-۰۶۱ تحویل گردد.

www.nidc.ir                                          http://sapp.ir/nidc_pr  کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران                               
شرکت ملی حفاری ایران  شناسه آگهی ۱8۳5۹۱۳

فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه  س-14۰3-28 )عمومی/ دو مرحله ای / غیرفشرده(
مناقصه عمومی دو مرحله ای حفاظت الکترونیک منطقه پنج عملیات انتقال گاز- مناقصه  شماره یک 

نوبت اول
منطقه پنج عملیات انتقال گاز ایران در نظر دارد فراخوان ارزیابی کیفی مناقصه عمومی دو مرحله ای غیر فشرده »فوق«، مناقصه س-۱۴۰۳-۲8 را برگزار نماید. برگزاری فراخوان ارزیابی کیفی از دریافت تا تحویل اسناد استعلام 
ارزیابی کیفی از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. نحوه دریافت و عودت اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی دو مرحله ای پس از برگزاری فرآیند ارزیابی کیفی 

از طریق سامانه ستاد/توزیع و دریافت دستی و با حضور مناقصه گران تایید صلاحیت شده حسب روش پیش بینی شده در اسناد مناقصه انجام خواهد شد. 
لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاریخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۳ می  باشد . 

مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت ۱8 روز سه شنبه ۱۴۰۳/۰۹/۲۰
مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابی کیفی از طریق سامانه ستاد : ساعت ۱8 روز  سه شنبه ۱۴۰۳/۱۰/۰۴

اطلاعات دستگاه مناقصه گزار :  آدرس : شیراز ، بزرگراه امام خمینی، حدفاصل شهرک فرهنگیان و شهرک فرزانگان ، منطقه پنج عملیات انتقال گاز ، کدپستی ۹۶۳۱5-7۱7۹8  و شماره تماس   ۳8۴۰۳8۰۰-۹ -۰7۱
شماره فراخوان درسامانه ستاد:  ۲۰۰۳۰۹۳۲۶۱۰۰۰۰55

تاریخ درج آگهی:    تاریخ آگهی نوبت اول :    روز سه شنبه ۱۴۰۳/۰۹/۱۳   تاریخ آگهی نوبت دوم :   روز چهارشنبه ۱۴۰۳/۰۹/۱۴
گواهی صلاحیت مورد نیاز:  ارائه گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری پایه 5 در رشته »ارتباطات و فناوری اطلاعات« از سازمان برنامه و بودجه یا گواهی نامه صلاحیت پیمانکاری  پایه ۴ در رشته »تأسیسات و تجهیزات« از سازمان برنامه 

و بودجه یا گواهی انفورماتیک از »دبیرخانه شورای عالی انفورماتیک کشور« یا  »پروانه  در زمینه تخصصی مورد نیاز از وزارت صمت«
درج نام مناقصه گر در فهرست شرکتهای صلاحیت دار اداره کل توسعه سیستم های حفاظت الکترونیک سازمان حراست صنعت نفت الزامی است.

آخرین صورتهای مالی حسابرسی شده
درصورت نیاز به توضیحات تکمیلی جهت موارد مرتبط با مناقصه و پیمانی با شماره تلفن  ۰7۱۳8۱۳۲۳۱۹   و   ۰7۱۳8۱۳۲۳۱۰ و موارد مرتبط فنی و اجرایی با شماره تلفن ۰7۱۳8۱۳۲7۴۹  تــماس حاصل نمایند.

خرید کالای خارجی که مشابه تولید داخلی دارد توسط پیمانکار ممنوع است. قیمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کیفیت ارایه گردد .
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت درسامانه 

مرکزتماس : ۱۴5۶-۰۲۱       دفترثبت نام: 88۹۶۹7۳7 – 85۱۹۳7۶8
شناسه آگهی ۱8۳7۳57

روابط عمومی منطقه پنج عملیات انتقال گاز )87۲۰۰۳5۲(

آگهی فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی شماره 4۰31/74 
)شماره ستاد 2۰۰3۰۰1132۰۰۰۰74 ( تجدید مناقصه شماره 4۰31/58 )شماره ستاد 2۰۰3۰۰1132۰۰۰۰۶1(

)به صورت یکپارچه(
شرکت برق منطقه ای غرب در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی کیفی به صورت یکپارچه با موضوع خدمات نگهداری و تعمیرات پست های انتقال و فوق توزیع ۱۰۶ ایستگاه 
در استان های کرمانشاه، کردستان و ایلام به شماره ۲۰۰۳۰۰۱۱۳۲۰۰۰۰7۴ از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید، کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت و تحویل 

استعلام و اسناد مناقصه و سایر مراحل مناقصه، از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  انجام خواهد شد. لازم است متقاضیان در صورت عدم عضویت در ستاد، مراحل ثبت نام 
در سامانه مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت بر خط ( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند مدارک ارسالی خارج از ستاد فاقد اعتبار می باشد.

الف الزامات : 
دارا بودن و بارگذاری تصویر گواهینامه صلاحیت پیمانکاری معتبر در رشته نیرو حداقل پایه 5 از سازمان برنامه و بودجه کشور و داشتن ظرفیت خالی آماده به کار در ستاد الزامی است

ورد مناقصه: 77۲،۴7۶،۴۳۶،۰5۴ )هفتصد و هفتاد و دو میلیارد و چهارصد و هفتاد و شش میلیون و چهارصد و سی و شش هزار و پنجاه و چهار( ریال
مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: ۲8،۰۴۹،5۲8،7۲۱ )بیست و هشت میلیارد و چهل و نه میلیون و پانصد و بیست و هشت هزار و هفتصد و بیست و یک( ریال مطابق با انواع تضمین های قابل قبول مندرج در آئین نامه 

تضمین معاملات دولتی به شماره ۱۲۳۴۰۲ /ت 5۰۶5۹ ه مورخ ۹۴/۹/۲۲ هیئت محترم وزیران
)ب( برنامه زمانبندی فرآیند مناقصه :

۱ - تاریخ انتشار فراخوان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ۱۴۰۳/۹/۱۳می باشد.
۲- آخرین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی بطور همزمان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: از ساعت ۱۰ روز سه شنبه تاریخ ۱۴۰۳/۹/۱۳ لغایت ساعت ۱5 روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۹/۱8

۳- مهلت زمانی بارگذاری اسناد مناقصه و استعلام ارزیابی کیفی بطور همزمان از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: تا ساعت ۱5 روز یکشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۲ 
۴-آخرین مهلت زمانی تحویل ضمانت نامه شرکت در فرآیند ارجاع کار به صورت فیزیکی: تا ساعت 8 روز دوشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۳

5- زمان گشایش پاکت های استعلام ارزیابی کیفی مناقصه گران از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(: ساعت 8/۳۰ روز دوشنبه تاریخ ۱۴۰۳/۱۰/۳
۶- زمان گشایش پاکت های پیشنهادی مناقصه پس از ارزیابی کیفی مناقصه گران متعاقباً اعلام خواهد شد.

7- اعتبار پیشنهادها: پیشنهادها باید از هر حیث برای مدت ۱8۰ روز از تاریخ آخرین مهلت بارگذاری پیشنهاد مناقصه گران معتبر باشد.
8- سایر اطلاعات و جرئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است .

۹- به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش، سپردههای کمتر از میزان مقرر، چک شخصی و نظایر آن فاقد مهر و امضاء ، مشروط ، مخدوش ترتیب اثر داده نخواهد شد. 
)ج( اطلاعات تماس مناقصه گر جهت دریافت اطلاعات بیشتر :

مناقصه گران می توانند جهت دریافت اطلاعات بیشتر با مناقصه گزار به نشانی شرکت برق منطقه ای غرب واقع در کرمانشاه - ۲۲ بهمن- میدان گلایول- طبقه دوم- اداره قراردادها - تلفن ۳8۲۳۲۰۰۱-5 )۰8۳( داخلی ۲۲۳8 
)کارشناس مناقصه(، ۲۰85 و ۲۴۱۲ شماره مستقیم اداره قراردادها ۰8۳-۳8۲۲7۲۴۹ تماس حاصل نمایند . 

اطلاعات تماس جهت انجام مراحل عضویت در ستاد و پاسخگویی به سوالات سامانه ای: مرکز تماس ۱۴5۶ )بدون پیش شماره(اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استان ها ، در درگاه ستاد )www.setadiran.ir( بخش 
ثبت نام/ پروفایل تامین کننده /مناقصه گر موجود است. 

روابط عمومی شرکت برق منطقه ای غرب
۴۲۲۰ م الف        شناسه آگهی: ۱8۳۹۹۱۶

نوبت اول



اقتصاد2
ایران

اخطار بانک مرکزی؛
تاخیر در پرداخت تســهیلات 

پیگیری می شود
بانک مرکزی ضمــن اخطار به بانک هــا درباره 
پرداخــت وام ازدواج و فرزند اعلام کرد: تاخیر در 
پرداخت این تسهیلات یا دریافت ضمانت فراتر 
از حدود این قانون تخلف محســوب شــده و در 
مراجع ذی صلاح قابل پیگیری است. به گزارش 
تســنیم، بانک مرکزی در بخشنامه ای جدید به 
بانک ها درباره رعایت رکــن ضامن در پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری اعلام 
کرد: همانگونه که در مکاتبات قبلی این بانک نیز 
تأکید شده است اخذ ضامن در چارچوب مفاد بند 
قانونی مذکور بوده و تسهیل و تسریع در پرداخت 

تسهیلات یاد شده صورت پذیرد.
همچنین براســاس جز6 بند ث تبصره 13 قانون 
بودجه سال جاری مســئولیت حسن اجرای این 
بند برعهده موسسات اعتباری و تمامی مدیران و 
کارکنان ذی ربط می باشد. عدم اجرای هر یک از 
بندهای این تبصره مشتمل بر تاخیر در پرداخت 
این تسهیلات یا دریافت ضمانت فراتر از حدود این 
قانون تخلف محسوب شده و در مراجع ذی صلاح 
قابل پیگیری است. لذا مقتضی است آن بانک نسبت 
به انجام بازرســی های دوره ای و موردی از شعب 
خود و برخورد قاطع با روسای شعب متخلف اقدام 
نموده و مراتب با قید فوریت جهت رعایت موضوع 

به واحدهای اجرائی مربوطه ابلاغ و تاکید شود.

ضرورت هماهنگی در اجرای 
طرح مسکن ملی

مدیرعامل شــرکت مهندســی آبفای کشور در 
دیدار با سرپرست صندوق ملی مسکن گفت: در 
اجرای طرح مســکن ملی با هماهنگی وزارت راه 
و شهرســازی و در چارچوب سیاست های دولت 

حرکت می کنیم.
به گزارش مهر به نقل از وزارت نیرو، هاشم امینی 
در دیدار با اصغر نورالله زاده سرپرست صندوق ملی 
مسکن با بیان این که محدودیت مالی شرکت های 
آب و فاضلاب در طرح نهضت ملی مسکن باعث 
نشده است تا این طرح معطل زیرساخت های آب و 
فاضلاب بماند گفت: در سراسر کشور همکاران ما 
در شرکت های آب و فاضلاب تمام سعی و تلاش 
خود را انجام می دهند تا مردم در این طرح دغدغه 

زیرساخت های آب یا فاضلاب را نداشته باشند.
مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور 
پرداخت سهم یک ســوم وزارت راه و شهرسازی 
در این طرح را طبق قانون جهش تولید مســکن 
یک امر ضروری و مهم برای تســریع در احداث 
زیرساخت های آب و فاضلاب عنوان کرد و گفت: 
تخصیص به موقع اعتبــارات در این طرح باعث 
می شود تا برنامه ریزی ها به بهترین شکل ممکن و 

بدون هیچ مشکلی انجام پذیرد.
اصغر نورالله زاده سرپرست صندوق ملی مسکن 
وزارت راه و شهرسازی نیز با قدردانی از مدیرعامل 
شرکت مهندســی آب و فاضلاب کشــور بابت 
خوش قولی این شرکت در اجرای زیرساخت های 
طرح مسکن ملی قول مساعد داد تا پیگیری های 
لازم برای تخصیص اعتبارات انجام شــود و ابراز 
امیدواری کرد تــا همکاری های این دو مجموعه 

منجر به کار مفید و ماندگار برای مردم باشد.

حمایت ها از بورس ادامه خواهد داشت
وزیر اقتصاد با اشاره به این که شاخص بورس طی 
دو سه ماه اخیر 16 درصد رشد کرد، گفت: دوستان 
بازار سرمایه مطمئن باشند حمایت ها از بورس 
ادامه دارد و باید کمک شود تا منابع به بازار سرمایه 
بیاید. به گزارش تســنیم، عبدالناصر همتی در 
حمایت از بازار سرمایه گفت: بانک ها باید از بنگاه 
داری خارج شوند و سال 1403 سال آخر بوده و از 
سال آینده همه بنگاه ها با تفکیک از بانک ها و دیگر 
نهادها و تجمیع در یک هلدینگ از طریق عرضه در 

بورس واگذار خواهند شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: دوســتان بازار 
سرمایه هم مطمئن باشند حمایت ها از بورس ادامه 
دارد و باید کمک شود تا منابع به بازار سرمایه بیاید 
نه به بازار سفته بازی. به طوریکه شاخص بورس 

طی دو سه ماه اخیر 16 درصد رشد کرد.
وی اضافه کرد: تامین مالــی در زنجیره تولید به 
پشتوانه اسناد اعتباری در بورس  کالا هم یکی از 
اقدامات مهمی که در وزارت اقتصاد آغاز شده و می 
توان با استفاده از اسنادی مانند اوراق گام، ال.سی 
داخلی و برات الکترونیکی در بورس کالا، تامین 
مالی زنجیره تولید را محقق کرد. فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاران به تدریج خواهند دید با استفاده از 
این اسناد اعتباری، زمینه های مناسبی برای تامین 

مالی و رشد تولید فراهم می شود.

خبر

وزیر امــور اقتصــادی و 
دارایی با بیان اینکه جذب 
ســرمایه ما تا حدودی کم 
اســت، گفت: در دو سال و 
هشــت ماه گذشته جذب 
سرمایه در کشورمان ۲.1 میلیارد دلار بوده است. 
به گزارش ایرنــا، »عبدالناصر همتــی« در گفت 
وگوی ویژه خبری افزود: کشورهایی مثل ترکیه و 
عربستان سال گذشته جذب سرمایه بالایی داشتند.

وی با اشاره به اینکه رشد اقتصادی کشور تاکنون از 
سه یا چهار درصد بیشتر نشده است، تصریح کرد: 
احتمال اینکه بتوانیم رشد اقتصادی هشت درصد 
را داشته باشیم سخت است. این عضو کابینه دولت 
چهاردهم همچنین گفت: بهره وری در کشور نزدیک 
به صفر اســت، ســرمایه خارجی ما برای استفاده 
در تولید اندک اســت و باید بهره وری را در کشور 

افزایش دهیم.
وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان کرد: برنامه 
داریم تا به سمت رشد هشت درصدی حرکت کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه امسال آخرین سال بنگاه داری 
بانک هاست، اظهار داشــت: یکی از دلایل ناترازی 
بانک ها بنگاه داری آنها است و سال آینده باید بنگاه 

های بانک ها واگذار شود.
همتی تاکید کرد: بانک ها باید از طریق شــرکت 
پروژه ها تامین مالی را انجــام دهند و تامین مالی 
زنجیره تولید به پشتوانه اسناد اعتباری در بورس  
کالا محقق می شــود. وزیر امور اقتصادی و دارایی 
ادامه داد: یکــی از اقدامات مهمی کــه در وزارت 
اقتصاد آغاز کرده ایم، تأمین مالی در زنجیره تولید 
به پشتوانه اسناد اعتباری در بورس  کالا بوده است.

وی بیان داشت: با استفاده از اسنادی مانند "اوراق 
گام"، "ال.ســی داخلی" و "بــرات الکترونیکی" 
 در بورس کالا، تامین مالی زنجیــره تولید محقق 

می شود. همتی خاطرنشان کرد: به تدریج فعالان 
اقتصادی و ســرمایه گذاران خواهنــد دید که با 
استفاده از این اســناد اعتباری، زمینه های خوبی 
برای تامین مالی آنها و رشد تولید فراهم شده است.

این عضو کابینه دولت چهاردهم بیان داشــت: در 
سال های گذشــته ناترازی نهفته ای در بودجه ها 
وجود داشــت که این ناترازی بیشتر عملیاتی بود. 
وی افزود: برای اینکه کســری عملیاتی را پر کنیم 
از شیوه هایی همچون مولدسازی، خصوصی سازی 
و درآمدهایی که در عمل تحقق نمی یافت استفاده 
می کردیم؛ به طور مثال خصوصی سازی در دو سال 
گذشته فقط ۲۵ درصد تحقق یافت یا مولدسازی 
بین چهار تا پنج درصد بوده است و این مسائل سبب 
کسری در بودجه می شد. امسال نیز همین وضعیت 

وجود دارد و حتی بدتر است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین با اشــاره به 
هدفمندســازی یارانه ها، خاطرنشان کرد: بخشی 

از درآمدهای هدفمنــدی تحقق نیافته و در عوض 
هزینه برای هدفمندسازی ایجاد شده است که خود 

سبب کسری بودجه شده است.
وی اظهار داشت: برای ســال 1404 با اخذ مجوز 
از رهبر معظم انقــلاب ۲0 درصد از منابع صندوق  
توسعه ملی را در درآمدهای دولت آوردیم تا بخش 
عمرانی کشور لطمه نخورد، همچنین با اقداماتی 
همچون واردات خودرو، واگذاری شرکت های مهمی 
که در بخش نفت کار می کنند یا پیش بینی انتشار 
اوراق، برای خصوصی سازی و درآمدهای گمرکی 
پیش بینی های خوبــی انجام شــد. همتی گفت: 
واقعیت این است که درآمدهای نفتی ما سالیانه بین 
3۵ تا 36 میلیارد دلار است که خود کسری بودجه 
را به دنبال دارد؛ این در حالیســت که در سال ۹0 

درآمد نفتی کشور 100 میلیارد دلار بود.
وی ادامه داد: بخش قابــل توجهی از همین درآمد 
نفتی 3۵ میلیارد دلاری نیز صــرف تخصیص ارز 

ترجیحی به کالاهای اساسی می شود و همین مساله 
به بخش های مالیات، گمرک، خصوصی ســازی، 
اوراق، مولدسازی و غیره فشار وارد می کند؛ با این 
حال تلاشیم که سال آینده اجازه ندهیم مشکلاتی 

در این زمینه ایجاد شود.
وزیر اقتصــاد، دو عامــل اصلی تورم را کســری 
بودجه های متوالی و ناترازی سیستم بانکی برشمرد 
و گفت: ناترازی بانک های دولتی نیز بیشتر ناشی 
از کسری بودجه است. وی تصریح کرد: همچنین 
بخش دیگری از کسری بودجه به یارانه های پنهانی 
که بی هدف داده می شود برمی گردد، در حالی که 
اگر این یارانه ها هدفمند شده و در منابع بودجه وارد 

شود دیگر با کسری بودجه مواجه نخواهیم شد.
همتی گفت: ببینید راجع به رشد اقتصادی هشت 
درصدی مــن نکاتی را عرض می کنــم .اولاً خوب 
قانون برنامه اســت و ما موظفیم تمام تلاشمان را 
بکنیم که این رشد هشت درصد تحقق پیدا بکند 
و این رشد هشــت درصد طبق همین قانون برنامه 
دو هشت دهم درصدش باید از بهره وری به دست 
 بیاید و حدود پنج درصدش هم از سرمایه گذاری 

به بدست بیاید.
وی افزود، بینید ســاختار اقتصادی ما طوری بوده 
که میانگین رشد اقتصادی کشور ما بین 3.۲ تا 4.۲ 
درصد بوده، دیگر خیلی به ندرت شــد پنج درصد 
بعضی وقت ها شــده یازده دوازده درصد ولی آن به 
نظر من مهم نیست، چون به خاطر اینکه شوک های 
مربوط به نفت است یعنی درآمد های نفت یک دفعه 
افزایش پیدا می کند یا می آید بالا یا می آید پایین 
به خاطر اینکه درآمد های نفتی ما به خاطر تحریم 
می آید پایین رشــد می آید پایین اگر از این موارد 
استثنا بگذریم رشد اقتصادی ما در حول و حوش 
سه چهار درصد بوده و با اینکه در همه برنامه های 
توسعه ما هشت درصد پیش بینی می کردیم تحقق 
پیدا نکرده به صورت مــداوم بنابراین ما باید برای 

بهره وری فکری بکنیم .

همتی: در جذب سرمایه موفق نبودیم

تحقق رشد اقتصادی با افزایش بهره وری

هشــدار اتــاق اصنــاف به 
گران فروشان یلدایی

با نزدیک شدن به شب یلدا و افزایش عجیب قیمت 
کالا هایی که در این بازه زمانی دچار افزایش تقاضا 

می شوند، اتاق اصناف از انجام بازرسی ها خبر داد.
اتاق اصناف ایران در اطلاعیه ای خطاب به واحد های 
صنفی عرضه کننده کالا ها و محصولات ویژه شب 
یلدا اعم از فروشندگان آجیل و خشکبار، شیرینی، 
گل و میوه اعلام کرد: با توجــه به روز های پایانی 
فصل پاییز و فرا رســیدن شــب یلدا و به تبع آن 
افزایش تقاضا برای برخی کالا ها از جمله خشکبار، 
میوه، شــیرینی، گل و… نظر به اینکه احتمال 
افزایش بی رویه قیمت این گونه اجناس به صورت 

غیرمتعارف در بازار متصور است.
لذا در راستای کنترل و مدیریت بهینه بازار، صیانت 
از حقوق مصرف کنندگان و همچنین ممانعت از 
سوءاستفاده سودجویان، با تعامل و هم افزایی در 
استفاده از ظرفیت های قانونی بازرسین اصناف و 
اتحادیه های صنفی، پایش و نظارت دقیق بر شبکه 
صنفی عمده فروشــی و خرده فروشی در فضای 
حقیقی و مجازی از ۲0 آذر الی 3 دی ماه 1403 در 

دستور کار بازرسان اصناف قرار گرفته است.

درخواست ترکیه برای تبادل 
انرژی با ایران

مدیرعامل توانیر با نماینــدگان ۸ حوزه انتخابیه 
مجلس شورای اسلامی پیرامون موضوعاتی چون 
افزایش بودجه شبکه، تاســیس شرکتهای برق 
استانی و برق روستایی در توانیر دیدار و گفت وگو 
کرد. به گــزارش مهر به نقــل از توانیر مصطفی 
رجبی مشهدی مدیرعامل شرکت توانیر در ادامه 
دیدارهای جداگانه نمایندگان مجلس شــورای 
اسلامی به پیگیری در خواست نمایندگان در ۸ 

حوزه انتخابیه رسیدگی کرد.
این نشســت ها که با حضور سنگدوینی نماینده 
گرگان و آق قلا، گودرزوند چگینی نماینده رودبار، 
کوچکی نژاد نماینده رشت و خمام، رضایی نماینده 
دشتســتان، باقری بنابی نماینده بناب، عبدلی 
نماینده نطنز، بادرود و قمصــر، مصری نماینده 
کرمانشاه و نجف زاده نماینده خوی در توانیر برگزار 
شد، با صدور مصوباتی پیرامون مباحثی چون هم 
افزایی درخصوص بودجــه توانیر در جهت بهبود 
وضعیت شبکه های برق در کشور، درخواست های 
پیمانکاران و تولید کننــدگان تجهیزات برقی، 
استقلال و تأسیس شرکت های برق استانی، برق 
رسانی روستایی، تبدیل شبکه به کابل خودنگهدار، 
تقویت روشنایی معابر، احداث خطوط و پستهای 
برق قدرت و جذب و تبدیل وضعیت کارکنان همراه 
بود که جهت اجرا در مدت تعیین شده به معاونان و 
مجریان ذی ربط توانیر و شرکت های برق مربوطه 
جهت پیگیری ارجاع شد. پیگیری درخواست مدیر 
شرکت برق بویکا جهت عقد قرارداد تبادل انرژی 
الکتریکی بین دو کشور جمهوری اسلامی ایران 
و ترکیه از دیگر مصوبات این نشست ها بود که در 
نشست مدیرعامل توانیر با نماینده مردم شهرستان 
خوی در مجلس شورای اسلامی عنوان شد و طرف 
ترک با اعلام اخذ مجوزهای لازم از دولت ترکیه، 
آمادگی این شرکت جهت انجام مذاکرات فنی و 

تخصصی با توانیر را اعلام کرد.

حمایت ها از بورس ادامه خواهد داشت
وزیر اقتصاد با اشــاره به این که شــاخص بورس 
طی دو ســه ماه اخیر 16 درصد رشد کرد، گفت: 
دوستان بازار سرمایه مطمئن باشند حمایت ها از 
بورس ادامه دارد و باید کمک شود تا منابع به بازار 

سرمایه بیاید.
به گزارش تسنیم، عبدالناصر همتی در حمایت از 
بازار سرمایه گفت: بانک ها باید از بنگاه داری خارج 
شوند و سال 1403 سال آخر بوده و از سال آینده 
همه بنگاه ها با تفکیک از بانک ها و دیگر نهادها و 
تجمیع در یک هلدینگ از طریق عرضه در بورس 

واگذار خواهند شد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: دوســتان بازار 
سرمایه هم مطمئن باشند حمایت ها از بورس ادامه 
دارد و باید کمک شود تا منابع به بازار سرمایه بیاید 
نه به بازار سفته بازی. به طوریکه شاخص بورس 

طی دو سه ماه اخیر 16 درصد رشد کرد.
وی اضافه کرد: تامین مالــی در زنجیره تولید به 
پشتوانه اسناد اعتباری در بورس  کالا هم یکی از 
اقدامات مهمی که در وزارت اقتصاد آغاز شده و می 
توان با استفاده از اسنادی مانند اوراق گام، ال.سی 
داخلی و برات الکترونیکی در بورس کالا، تامین 
مالی زنجیره تولید را محقق کرد. فعالان اقتصادی و 
سرمایه گذاران به تدریج خواهند دید با استفاده از 
این اسناد اعتباری، زمینه های مناسبی برای تامین 

مالی و رشد تولید فراهم می شود.
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معاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی وزارت جهاد 
از اقدام برای انعقــاد تفاهم نامه هایی با نهادهای 
پشتیبان همچون ستاد اجرایی فرمان امام برای 
تکمیل پروژه های قنوات، تولید گوشــت قرمز و 
برنج خبر داد. به گزارش مهر، اکبر فتحی، معاون 
برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
در گردهمایی معاونان برنامه ریزی و امور اقتصادی 
وزارتخانه گفت: پروژه هــا و طرح های اقتصادی 
نیمه تمام در بخش کشاورزی باید تعیین تکلیف 
و تکمیل شــود و با توجه بــه محدودیت منابع، 
طرح هایی که پیشــرفت فیزیکی بالای ۵0 و 60 
درصد دارند به ویژه در حــوزه آب و خاک باید در 
اولویت تأمین مالی قرار گیرنــد. وی ادامه داد: با 
تکمیل پروژه های نیمه تمام در بخش کشاورزی 
به جای شــروع پروژه های جدید، می توان از هدر 
رفت ســرمایه ها جلوگیری کرد و این امر نیاز به 

برنامه ریزی دارد.
معاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی وزارت جهاد 
کشــاورزی از اقدام برای انعقاد تفاهم نامه هایی با 
نهادهای پشــتیبان همچون ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره( برای تکمیل پروژه هایی در حوزه قنوات، 
تولید گوشت قرمز و برنج خبر داد و اظهار داشت: 

تلاش می کنیم از ظرفیت این نهادهای پشتیبان و 
بانک کشاورزی برای حل بخشی از مشکلات حوزه 

کشاورزی استفاده کنیم.
وی با اشاره به برنامه هفتم توسعه تصریح کرد: در 
این برنامه رشد ۸ درصدی برای بخش کشاورزی 
ظرف پنج سال هدف گذاری شده است که از طریق 
توسعه و افزایش بهره وری انجام می شود و این دو 

نیاز به منابع مالی و تسهیلات دارند.
فتحی گفت: ما باید در حد توان مان تســهیلات 
برای طرح های بخش کشــاورزی تأمین کنیم و 
در عین حال به دنبال سایر روش های تأمین مالی 
باشــیم. وی افزود: امروزه بخش کشاورزی برای 
سرمایه گذاران جذابیت پیدا کرده و سرمایه داران 
در زیربخش های مختلف به ویژه گلخانه، صنایع 
فرآوری محصولات کشاورزی و تولید دام و طیور 
ورود پیدا کرده اند و انگیــزه خوبی در این زمینه 

دارند.
معاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی وزارت جهاد 
کشــاورزی در همین حال ابراز امیــدواری کرد؛ 
مؤسسه های مالی برای قســمتی از تأمین مالی 
بخش کشــاورزی، پای کار بیاینــد و بتوانند به 
سرمایه گذاران خدمات ارائه دهند. وی همچنین 

خواســتار افزایش همکاری و تعامل میان وزارت 
جهاد کشاورزی و بانک کشاورزی شد و تاکید کرد: 
در سایه این همکاری قسمتی از دغدغه ها در حوزه 

تأمین مالی بخش کشاورزی برطرف می شود.
فتحی در ادامــه بر تغییر رویکــرد صندوق های 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی تاکید و تصریح 
کرد: صندوق حمایت از توسعه سرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی باید ایفای نقش کند و بتواند به 
بخش بیشتری از جامعه هدف، خدمات ارائه دهد. 
وی درباره پوشش بیمه ای محصولات کشاورزی 
نیز گفت: اگر بخواهیم پوشش بیمه ای حداکثری 
در این حوزه اتفاق بیفتد، باید همه کشاورزان را به 

سمت صندوق بیمه کشاورزی سوق دهیم.
معاون وزیر جهاد کشاورزی ادامه داد: توسعه بیمه 
اجباری می تواند یکی از راهکارها برای گسترش 
پوشش بیمه ای باشد و کشورهای جهان این روش 
را تجربه کرده اند. وی ابراز کــرد: در برنامه هفتم 
توسعه نیز به بیمه اجباری محصولاتی که خرید 
تضمینی دارند توجه شده و ما امسال از صندوق 
بیمه کشاورزی خواســتیم این نوع بیمه را برای 

گندم، اجرا کند.
فتحی با پرداختن به اهمیت برنامه ریزی در بخش 

کشاورزی گفت: نبود برنامه ریزی منجر به هرج و 
مرج اداری و انجام اقدامــات به صورت جزیره ای 
می شود در حالی که با برنامه ریزی هر چیزی سر 
جایش قرار می گیرد. وی افزود: برنامه ریزی به آمار 
و اطلاعات دقیق نیاز دارد و امروزه برای استخراج 
آمار و اطلاعــات از روش هــا و فناوری های نوین 

استفاده می شود.
معاون برنامه ریزی و امــور اقتصادی وزارت جهاد 
کشــاورزی با بیان این که برخی از اســتان ها از 
فناوری های نوین برای استخراج آمار و اطلاعات در 
بخش کشاورزی استفاده کرده اند، اظهار کرد: دفتر 
آمار و فناوری های اطلاعات وزارت جهاد کشاورزی 
می تواند از تجربیات استانی در حوزه فناوری های 
نوین برای استخراج آمار و اطلاعات استفاده کند.

وی با اشاره به انجام سرشماری کشاورزی گفت: 
زحمت اصلی سرشماری از تأمین نیرو تا مقدمات 
و امکانات برعهده استان های کشور است. فتحی 
گفت: این سرشماری نیز با توجه به این که بخش 
کشاورزی در مسیر تغییرات پی در پی قرار دارد، 
نمی تواند به آمار دقیق منجر شــود. ما به دنبال 
روش های نوین در کســب آمار در یک بازه زمانی 

محدود در بخش کشاورزی هستیم.

سخنگوی مرکز مبادله ارز و طلای ایران مکانیزم معاملات 
سامانه ارز تجاری و گروه های مشمول معاملات در این 
سامانه را تشریح کرد. اصغر بالسینی - سخنگوی مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران درباره »راه اندازی رسمی سامانه 
ارز تجاری مرکز مبادله ایران« گفت: سامانه ارز تجاری 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران که اخیرا بطور رســمی 
فعالیت خود را آغاز کرده، قبلا »مکررا« آزمایش شده و از 
سوم آذر سال جاری، بصورت رسمی برای خرید و فروش 
ارز راه اندازی شده است. وی افزود: این سامانه، سیستمی 
است که تسویه معاملاتی در آن صورت می گیرد؛ تمام 
فرآیندها اعم از معامله، جورســازی و مچینگ و پس از 
معامله را در خود دیده و همزمان مجموعه ای از ارتباطات 

را با سایر سامانه ها طراحی کرده است.
سخنگوی مرکز مبادله در پاسخ به سوالی مبنی بر نحوه 
فعالیت سامانه ارز تجاری تشریح کرد:  در گام اول صادر 
کننده که دارای ارز است سفارش فروش خود را به بانک 
عامل ارائه می کند و بانک وجــود این میزان ارز را تایید 
می کند. بنابراین اگر صادر کننده ای کالایی را صادر کرد، 
سامانه نسبت به وجود این میزان ارز حاصل از صادرات 
اطمینان حاصل می کند و در مقابل وارد کننده پس از 
ثبت سفارش و اخذ تخصیص معتبر، معادل ریالی را از 
طریق بانک عامل به حساب معاملاتی مرکز مبادله واریز 
می کند. بنابرین، ریسک طرفین معامله در این بازار عملا 

حذف شده و به صفر رسیده است.
بالسینی ادامه داد: در رابطه با مکانیزم کلی معاملات، ذکر 
این نکته مهم است که صادر کننده حداقل قیمت مورد 
نظر خود و وارد کننده حداکثر قیمت را اعلام می کند. در 
حقیقت فروشنده اعلام می کند که از یک نرخ مشخص، 

ارز خود را ارزان تر نمی فروشــد و خریدار نیز از قیمت 
اعلامی بالاتر، ارز مورد نیاز خود را خریداری نمی کند. 
بنابراین، خرید و فروش هایی )عرضه و تقاضاهایی( که 
باهم فصل مشترک نزدیک تری دارند، منطبق می شوند 
و عملا »تطبیق ســفارش ها« در جلسه معاملاتی رخ 
می دهد و متعاقب آن، تسویه پایاپای به ثمر می نشیند. 
بدین ترتیب معادل ریالی ارز خریداری شده به حساب 
صادر کننده واریز و ارز خریداری شده در حساب عامل 
وارد کننده قرار می گیرد. وی افزود: براین اساس، بدیهی 
است که یک قیمت پایانی برای روز معاملاتی وجود دارد 
که میانگین وزنی تمام معاملات روز است و این قیمت، 
مبنای نرخ ابتدایی و آغازین بــرای معاملات فردا )نرخ 

فردایی( یا روز معاملاتی بعدی خواهد بود.
سخنگوی مرکز مبادله گفت: این معاملات قبلا به عنوان 
ارز اشخاص و توافقی شناخته شده است. در این سامانه دو 
دسته افراد قرار دارند. عرضه کنندگان ارز و خریداران ارز. 
فروشندگان یا عرضه کنندگان ارز کسانی هستند که قبلا 
رفع تعهد صادراتی خود را با واگذاری کوتاژ صادراتی خود 
انجام می دادند؛ اما در نقطه مقابل، خریداران یا متقاضیان 
ارز کسانی هستند که در فیش تخصیص ارز آنها محل 

تامین ارز، مرکز مبادله ارز و طلای ایران قید شده است.
وی با اشاره به فرآیند جدیدی که در این سامانه در نظر 
گرفته شده است خاطرنشان کرد: نکته مهم در این رابطه 
این است که صادر کننده و واردکننده، بصورت شخص در 
این سامانه حضور ندارند، بلکه طی عقد قرارداد عاملیت 
با بانک عامل یا کارگزار )که به انتخاب خودشان صورت 
می گیرد(، این بانک ها به نمایندگــی از صادرکننده و 

واردکننده کار خرید و فروش ارز را انجام می دهند.

مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران گفت: ۲۵ تا 30 
درصد شبکه برق در استان تهران فرسوده هستند که از 
محل اعتبارات روستایی در حال نوسازی شبکه هستیم. 
سال گذشته حود ۷0 میلیارد تومان و امسال ۸0 میلیارد 

تومان اعتبار تخصیص یافته است.
به گزارش ایلنا، قاسم شهابی در جمع خبرنگاران درباره 
میزان تلفات برق در سطح استان تهران اظهار داشت: 
در استان تهران تلفات برق در استان تهران حدود 11.۵ 
درصد است که هدفگذاری کردیم به عدد ۹ درصد برسد 
که این رقم تا انتهای ســال جاری به 11 درصد خواهد 
رسید. وی افزود: اگر سرقت ها به حداقل برسد مطمئنا 
تلفات کاهش پیدا می کنــد ضمن اینکه در حوزه فنی 
هم با احداث پست ها و شبکه های جدید تلفات کاهش 

پیدا می کند.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران درباره میزان 
فرســودگی شــبکه گفت: ۲۵ تا 30 درصد شبکه برق 
در استان تهران فرسوده هســتند که از محل اعتبارات 
روستایی در حال نوسازی شبکه هستیم سال گذشته 
حود ۷0 میلیارد تومان و امسال ۸0 میلیارد تومان اعتبار 

تخصیص یافته است.
وی ادامه داد: شبکه فرسوده روستایی را در اولویت اول 
قرار داده ایم اگر اعتبارات بیشتری در اختیار ما قرار دهند 
برای تمام شبکه فرسوده چندین همت طرح قابل اجرا 
داریم که با تامین نقدینگی اقــدام به فعالیت خواهیم 
کرد. شهابی درباره سرقت برق نیز تصریح کرد: به خاطر 
ساخت و سازهای غیرمجاز در سطح استان بین ۵0 تا 
60 هزار انشعاب غیرمجاز رسمی داریم که طی فرایندی 
با جلسات مکرر با سازمان بازرسی و قوه قضائیه کسانی 

که مشمول قانون می شــوند و سال ساخت بناهایشان 
مربوط به سال ۹6 و قبل از آن است برق موقت دریافت 
خواهند کرد. وی یادآور شد: مناطقی مثل مرتضی گرد، 
پاکدشت، اسلامشهر و شهریار مناطق آلوده ای داریم 
که به کمک دادستان ها سرقت برق به حداقل ممکن 
می رسد و امیدواریم تا پایان سال کاهش قابل توجهی 

را شاهد باشیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق استان تهران خاطرنشان 
کرد: متاسفانه تا زمانی که سیم ها مسی بود برق دزدی 
بسیار زیاد بود در 3 سال گذشه بیش از 1۵00 کیلومتر از 
خطوط را تبدیل به کابل خودنگهدار و روکش دار کردیم 
و اکنون تقریبا سرقت سیم هوایی صفر شده است در کل 
باضافه سرقت درب تابلوها سالانه تا ۲۵ میلیارد تومان 

سرقت داریم که امسال کاهش زیادی داشته است.
وی میزان مطالبات از مشترکین بخش خانگی، صنعتی، 
تجاری و اداری را 1۲00 میلیــارد تومان عنوان کرد و 
گفت: با رایزنیهای صورت گرفته با بخش اداری میزان 
مطالبات در حال کم شدن اســت و در بخش خانگی، 
تجاری و صنعتی هم تلاش می کنیم ارقام کاهش یابد، در 
کل اگر پولها را وصول کنیم در جهت احداث شبکه های 

فرسوده اقدام می کنیم.
شهابی درباره احداث نیروگاه تجدیدپذیر در سطح استان 
تهران بیان داشت: دولت تکلیف کرده که در استان تهران  
به سمت تجدیدپذیرها برویم که در این راستا حدود ۵00 
مگاوات نیروگاه خورشیدی نصب خواهیم کرد. وی ادامه 
داد: در شهرک های صنعتی شمس آباد و عباس آباد هر 
کدام در حال احداث ۵0 مگاوات هستیم و برای کمیته 

امداد هم طرح حمایتی در دستور کار داریم.

مشارکت نهادها برای تامین کالاهای اساسی

۳۰ درصد شبکه برق استان تهران فرسوده است جزئیات جدید سامانه ارز تجاری

گروه اقتصاد ایران وجهان
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عضو انجمن انرژی هــای تجدیدپذیر گفت: در 
تابستان امسال در زمان پیک میزان مصرف به ۷۹ 
هزار و ۸۰۰ مگاوات رسیده بود و ۱۷۵۰۰ مگاوات 
کسری و یا خاموشی داشــتیم، برای اینکه این 
میزان کسری نداشته باشیم باید ۲۵ هزار مگاوات 
نیروگاه احــداث کنیم و در این صــورت درواقع 

صنعت برق صفر-صفر می شود.
امین زنگنه دربــاره حل ناترازی برق از مســیر 
تجدیدپذیرها اظهار داشــت: در تابستان امسال 
در زمان پیک میزان مصرف بــه ۷۹ هزار و ۸۰۰ 
مگاوات رسیده بود و ۱۷۵۰۰ مگاوات کسری و یا 
خاموشی داشتیم، برای اینکه این میزان کسری 
نداشــته باشــیم باید ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه 
احداث کنیم و در این صورت درواقع صنعت برق 

صفر-صفر می شود.
وی تصریح کرد: ما سالی هم ۵ درصد رشد مصرف 
برق داریم یعنی ظرفیت شبکه برق که حدود ۹۰ 
هزار مگاوات است عملا باید سالی ۷ درصد رشد 
کند به این معنا که باید ســالانه ۷ هزار مگاوات 
نیروگاه احداث کنیم تا پاسخگوی رشد مصرف 
زمان پیک باشد، ضمن اینکه تعداد زیادی نیروگاه 
فرسوده داریم که بخاطر کمبود منابع مالی و عدم 
رسیدگی؛ سرعت از مدار خارج شدنشان بیشتر 

می شود.
عضــو انجمــن انرژی هــای تجدیدپذیر گفت: 
متاسفانه غیر از کســری برق دچار کسری گاز 
هم هســتیم به طوری که دلیل خاموشــی های 
پاییز امســال کمبود نیروگاه نیست؛ نیروگاه به 
اندازه ای که مصرف برق فصل سرد را جوابگو باشد؛ 
داریم، مشکل به علت کمبود سوخت نیروگاه ها 
اســت، بنابراین این دو عامل کنار هم مشخص 
می شود راهکار برون رفت از خاموشی ابتدا اجرای 
پروژه های بهینه سازی است تا رشد هر ساله حدود 
۵ درصد زمان پیک مصرف را کاهش دهیم و دوم 
اینکه مدل های نیروگاهی را توســعه دهیم که 
نیازی به سوخت ندارند یعنی توسعه نیروگاه های 
تجدیدپذیر و افزایــش و تکمیل واحدهای بخار 

نیروگاهی گازی را داشته باشیم.
وی بیان داشت: پتانسیل کشور برای واحدهای 
بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی ۸ هزار مگاوات 
است اما ما ۲۵ هزار مگاوات نیروگاه نیاز داریم که 
نیروگاه های با سوخت فســیلی نمی توانند این 
نیاز را پاســخ دهند، از طرفی ۱۵۰ هزار مگاوات 
پتانســیل احداث نیروگاه تجدیدپذیــر اعم از 
خورشیدی، بادی، زیست توده و برقابی کوچک 
را داریم بنابراین عمــلا تجدیدپذیرها می توانند 
پاسخگوی نیاز شبکه برق باشند. بنابراین راه عبور 
از کمبود برق و ســوخت؛ تجدیدپذیرها هستند 
ضمن اینکه پتانسیل لازم در کشور وجود دارد و 

نیازی نیست برق را وارد کنیم.
زنگنه درباره اینکه چرا علیرغم ناترازی و کمبود 
برق چرا پتانسیل تولید برق تجدیدپذیر استفاده 
نشده اســت، توضیح داد: اولین مشکل اینکه در 
کشور ما برنامه ریزی ها طولانی مدت نیست یعنی 
بحران کمبود برق و گاز باید اتفاق بیفتد تا کاری 
کنیم بعبارت دیگر از قبل کسی برای جلوگیری 
از ایجاد چالش در حوزه بــرق و گاز برنامه ریزی 
نمی کند، مشکل بعدی اینکه تعداد زیادی قانون 
داریم که اجرا نمی شــود، مســئله دیگر اینکه 

دستگاه ها به صورت بخشــی و مجمع الجزایری 
عمل می کنند یعنی در تابســتان که بحران برق 
داشتیم برخی تجهیزات تجدیدپذیر بعلت عدم 
ثبت سفارش و تخصیص ارز از گمرک ترخیص 

نمی شدند و این به معنای بخشی نگری است.
وی ادامه داد: بانک مرکزی اولویت تخصیص ارز 
برای این بخش ندارد، وزارت صمت ثبت سفارش 
کالای تجدیدپذیــر را در اولویت قرار نمیدهد را 
نمی دهد، یا اینکه بین روابط نفت و نیرو به گونه ای 
است که وقتی سوخت رایگان است دغدغه توسعه 
تجدیدپذیر وجود ندارد، مشــکل دیگر شرایط 
کلان اقتصادی کشور است تامین منابع مالی در 
کشور ما بسیار سخت و گران شده وقتی پروژه اجرا 
می شود سرمایه گذار درصدی از سرمایه را باید از 
بازار سرمایه و یا از تسویه بدهی تامین کند هر دو 
مورد در کشور ما بســیار سخت است زیرا وزارت 
نیرو تعهدات قبلی به سرمایه گذاران را ایفا نکرده 
و این باعث شده سرمایه گذاران نتوانند اقساط وام 
از صندوق توســعه را پرداخت کنند بنابراین به 
صنعت برق بدبینی وجود دارد. بنابران شــرایط 
کلان کشور و ســخت شــدن تامین مالی روی 

تجدیدپذیرها تاثیر می گذارد.
عضو انجمن انرژی های تجدیدپذیر تاکید کرد: 
ما بخاط شرایط تحریم دچار کمبود ارز هستیم 
برای احداث نیروگاه تجدیدپذیر نیاز به واردات 
و تخصیص ارز داریم بنابرایــن این عوامل کلان 
است که روی تجدیدپذیرها تاثیر دارد و  موضوع 
دیگر عدم اجرای قوانین اســت از مهمترین آن 
قوانین بالادســتی و برنامه های توسعه است در 
برنامه پنجم گفته شده بود که باید ۵ هزار مگاوت 
نیروگاه تجدیدپذیر احداث شود که اجرا نشد، در 
برنامه ششم هم به این شکل بود و کسی هم این 
موضوع را پیگیری نمی کند و مشخص نمی شود 
که دلیل آن چه بوده بهبارت دیگر به ترک فعل ها 
رسیدگی نمی شود اکنون برنامه این است که ۳۰ 
هزار مگاوات احداث تجدیدپذیر داشته باشیم ولی 
نگرانی اینکه در جایی که قوانین توسعه و مصوب 
مجلس اجرا نمی شود آیا تضمیبنی وجود داردکه 

مصوبه هیات وزیران اجرا شود؟
وی درباره تامین تجهیزات گفت: ما اکنون سازنده 
تجهیزات و پنل هســتیم که با کیفیت مناسبی 
تولید می شــود، اما تولیدکننده چینی به قدری 
در حجم بالا تولیــد می کنند که تولیدکنندگان 
داخلی به لحــاظ قیمت امکان رقابــت با آنها را 
ندارند، یعنی تولیدکننده چینی در یک ســال 
۷۰ گیگابایت )۷۰ هزار مگاوات( تولید می کند، 
تولیدکننده ایرانی باتوجه بــه اینکه صنعت در 
کشور متوقف بوده ۷۰ مگاوات تولید می کند که 
نمی توانند رقابت کننــد، تجهیزات تجدیدپذیر 
به خاطر ارزبری که دارند باید مورد حمایت قرار 
گیرند که در کشور تولید شــوند، به شرط اینکه 
کل زنجیره آن در کشور بومی سازی شود، شرایط 
آن در کشور موجود اســت و تکنولوژی چندان 
هایتک نیاز ندارد تمام مواد اولیه هم در کشــور 
وجود دارد اگر بازار این صنعت راه بیفتد و به شکل 
هوشــمندانه و هدفمنــد از تولیدکننده داخلی 
حمایت شــود می توانیم امیدوار باشیم که این 
زنجیره در کشــور تکمیل شــده و از خروج ارز 

جلوگیری شود.

معاون انتقال و تجارت خارجــی توانیر تعداد مزارع 
غیرمجاز رمزارز که تاکنون شناســایی شده را ۱۰ 
هزار مزرعه با ۲۳۰ هزار دستگاه عنوان کرد و گفت: 
پیش بینی می شود حدود ۶۰ هزار مزرعه غیرقانونی 

دیگر در این حوزه فعال باشند.
به گزارش وزارت نیرو، محمد اله داد در گردهمایی 
مشترک قضات تهران و البرز با شرکت توانیر به منظور 
مقابله با اســتخراج غیرمجاز رمزارز، استفاده از برق 
یارانه ای برای تولید غیرمجاز رمزارز را به لحاظ استفاده 
از کالای قاچاق و تعرفه غیرمجاز انرژی، قابل پیگیری 
و رسیدگی در محاکم قضایی عنوان کرد و با بیان این 
که اســتفاده از برق غیرمجاز و ماینر قاچاق موجب 
آسیب رساندن به شبکه برق می شود، خاطرنشان 
کرد: یک دستگاه ماینر ۳.۵ کیلوواتی معادل مصرف 
۱۰ خانوار برق مصرف می کند و این مصرف با توان بالا 

و به طور مستمر در طول شبانه روز ادامه دارد.
وی ادامه داد: این وضعیت آسیب به تاسیسات شبکه 
را به همراه دارد و موجب سوختن ترانسفورماتور، کابل 
و فیوز و بروز خاموشی می شود و با توجه به تخریب 
اموال عمومی، ماده ۶۸۷ قانون مجازات اسلامی برای 

رسیدگی به این قبیل از پرونده ها موضوعیت دارد.

اله داد فعالیت مجــاز در حوزه رمــزارز را منوط به 
شهرک های صنعتی عنوان کرد و صدور مجوز برای 
فعالان این حوزه در مراکز تجاری، خانگی و روستایی 

را غیرقابل انجام دانست.
معاون انتقال و تجــارت خارجی توانیر یکی دیگر از 
ابعاد این پدیده را سهولت دسترسی، خرید و فروش 
و نصب غیرمجاز ماینرها و تبلیغات گسترده از طریق 
شبکه های اجتماعی عنوان کرد و افزود: هر دستگاه 
ماینر در هر ساعت حدود ۳.۵ کیلووات برق مصرف 
می کند که معادل مصرف یک لیتر گازوییل یا یک 
مترمکعب گاز است و استفاده از ۱۵ دستگاه معادل 
مصرف ۳۰۰ لیتر گازوئیل در شبانه روز است و این در 
حالی است که طی هفته اخیر مراکز غیرمجاز با ۲۸، 
۳۲ و ۴۰ دستگاه ماینر کشف شده که مصرف سوخت 
آنها با پدیده سوخت قاچاق که جرم انگاری شده، قابل 

مقایسه است.
اله داد با اشاره به ظرفیت ستادهای مبارزه با قاچاق 
سوخت و کالا در استان ها و شهرستان ها، خواستار 
جرم انگاری تولید رمزارز غیرمجاز و استفاده از این 
بستر قانونی در جهت مقابله با قاچاق انرژی و به طور 

مشخص برق غیر مجاز شد.

رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: نوسانات 
بازار خودرو تا حــدودی در قیمت های اعلامی 
فروشندگان مسکن تاثیر گذاشــته اما به دلیل 
رکودی که در بازار ملک وجود دارد میزان رشد به 
اندازه خودرو نبوده است. کیانوش گودرزی اظهار 
کرد: ما همیشه در بازار مســکن دچار نوسانات 
خارج از این حوزه هستیم. به طور مثال هر زمان 
قیمت ارز، ســکه یا حتی خودرو بــالا یا پایین 

می رود بازار مسکن هم از آن تبعیت می کند.
وی افزود: در چند ســال اخیر بخش مسکن در 
رکود کامل قرار گرفته و هنوز این شرایط حاکم 
است. امید داشتیم که اگر ثباتی در حوزه تورم و 
بازارهای موازی ایجاد شــود به تدریج معاملات 
مســکن نیز رونق بگیرد اما وقتی قیمت خودرو 
۳۰ درصد بالا رفت در قیمت های اعلامی مسکن 
و اجاره نیز تاثیر گذاشــت، البته این افزایش به 

میزان ۳۰ درصد نبود.
رییس اتحادیه مشــاوران املاک تصریح کرد: از 
طرف دیگر رشد قیمت نهاده های ساختمانی در 
ماه های اخیر هم باعث افزایش قیمت تمام شده 
مسکن شده است. مضافا این که ما اسیر هیجانات 

بازار ارز هم هســتیم. اما به دلیل این که قیمت 
مسکن رشد سنگینی را در ســال های گذشته 
تجربه کرده و چند قشــر از خرید مسکن تقریبا 
حذف شــده اند معاملات در رکود قــرار گرفته 
است. این رکود اجازه نمی دهد که قیمت مسکن 

در کوتاه مدت به اندازه سایر بازارها رشد کند.
گــودرزی با بیــان این که بازار مســکن به یک 
ثبات نسبی رسیده اســت گفت: با وجود تاثیر 
متغیرهایی که ذکر کردم تورم مســکن تقریبا 
نصف تــورم عمومی اســت. مثلا اگــر تورم در 
محدوده ۳۳ درصد قرار دارد، نرخ رشد سالیانه 

قیمت مسکن بین ۱۵ تا ۲۰ درصد است.
وی درباره وضعیت بازار اجاره گفت: بازار اجاره 
شرایط خاص خودش را دارد و به دلیل جاماندگی 
که طی سال های اخیر در این حوزه داشتیم روند 
تدریجی رشد را طی می کند. البته از خرداد به بعد 
نرخ ها رشد چندانی نداشته و با پایان تابستان که 
فصل جابه جایی به اتمام رسیده قیمت ها افزایشی 
نداشته است؛ چرا که عمده مستاجران در محل 
سکونت خود مستقر شده اند. در نیمه دوم سال 

نیز معمولا قیمت اجاره افزایش نمی یابد.

طبق آخرین آمار های اعلام شده ۱۲۰ هزار واحد 
مسکن مهر در کل کشــور طی سه سال گذشته 
به بهره برداری رسیده وحدود ۱۴۱ هزار واحد هم 
باقی مانده است. مسکن مهر یکی از بزرگترین و 
مهم ترین پروژه های مسکونی و عمرانی در کشور 
بود که هنوز بعد از گذشت چند دهه بخش زیادی 
از واحدهای مســکن مهر در شهرهای مختلف 
و شــهرهای جدید باقی مانده اســت و افتتاح 
واحدهای مسکن مهر به دلیل عدم تامین ومنابع 

مالی به تعویق افتاده است .
پیش از این شــهرام ملکی مدیرعامل شــرکت 
عمران شــهرهای جدید اعلام کرده بود در حال 
حاضر حدود ۱۴ هــزار واحد مســکن مهر که 
بیشــترین تعداد آن ها در شــهرهای پردیس، 
مهستان، سهند و گلبهار واقع شده است، دارای 
نقص هستند که تلاش داریم هرچه سریعتر این 

واحدها را تکمیل و به بهره برداری برسانیم.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: هم اکنون 
۱۴۱ هزار واحد نهضت ملی مســکن در سطح 
شــهرهای جدید در دست ســاخت است که با 
مذاکرات انجام شــده قصد داریم واحدهایی که 

آورده های مناسبی از سوی متقاضیان دارند را با 
تزریق منابع بانکی فعال پویاتر کنیم.

گفتی اســت در خصــوص آخریــن وضعیت 
واحدهای مســکن مهر  فاضلیــان عضو هئیت 
مدیره بانک مسکن اعلام کرده است در سه سال 
گذشــته حدود ۱۲۱ هزار واحد مسکن مهر در 
کشور تعیین تکلیف شــده اند که سهم  استان 
البرز حدود ۲۰ هزار واحد است و حدود ۱۳ هزار 
واحد نیز باقی مانده اســت. وی ادامه داد:تعیین 
تکلیف واحد های باقی مانده مســکن مهر مورد 
انتظار مدیران بانک و مســئولان استان است و 
باید در این زمینه با همراهی ادارات مربوط هر چه 

سریعتر گام های اساسی برداشته شود.
براساس این گزارش در خصوص آخرین وضعیت 
پروژه های مســکن مهر  هاشــمی کارشناس 
سیاست گذاری مسکن به باشــگاه خبرنگاران 
گفت: پروژه های مســکن مهــر در حال حاضر 
نیازمند همکاری تمامی دستگاه ها برای خدمات 
روبنایی و زیربنایی است و خوشبختانه تاکنون 
یکی از مهم ترین نیازهای واحدهای مسکن مهر 

که آسانسور است تامین شده است.

مدیرعامل شــرکت توانیر از دســتگاه قضــا درخواســت کرد تا 
اســتخراج کنندگان غیرقانونی رمزارز را که با پایمال کردن حقوق 
عامه مردم، برق یارانه ای و ارزان را وسیله سودجویی و مال اندوزی 
می کنند مجرم تلقی کرده و با متخلفان برخورد قهرآمیز شــود. به 
گزارش وزارت نیرو، گردهمایی مشترک قضات تهران و استان البرز 
با شــرکت توانیر به منظور تبادل نظر در خصوص برخورد با مراکز 

غیرمجاز رمزدارایی در تهران برگزار شد.
در ایــن گردهمایی مصطفی رجبی مشــهدی با اشــاره به این که 
مصرف برق در تابستان به علت اســتفاده از وسایل سرمایشی ۱.۶ 
برابر فصل سرد است، سرمایه گذاری در صنعت برق را جزو هزینه بر 
ترین ســرمایه گذاری ها عنوان کرد و با یادآوری این که ســاخت 
نیروگاه و شــبکه انتقال برق زمان  بر اســت، تصریح کرد: از این رو 
شاید پدیده ناترازی که با آن مواجهیم را چند سال در کشور داشته 

 باشــیم تا برنامه های تدوین شده، عملیاتی شــوند و بتوانیم از این 
مسیر عبور کنیم.

مدیرعامل توانیر اضافه کرد: در زمســتان مصرف برق کمتر است و 
نیروگاه به اندازه کافی برای تولید برق وجود دارد، اما موضوع تامین 

سوخت نیروگاه ها هم بسیار مهم است.
سخنگوی صنعت برق در ادامه به استخراج رمزارز در سایر کشورها 
اشاره کرد و گفت: در اغلب کشورها به دلیل گران و واقعی بودن قیمت 
برق، از آن برای ماین کردن استفاده نمی شود به طوری که در اروپا و 
فصل اوج بار برق تا ۴۳ سنت هم فروخته می شود، یا بعضی کشورها 
در برخورد با این پدیده بسیار جدی هستند و با استخراج کنندگان 

رمز ارز همانند مجرمان برخورد می کنند.
وی ادامه داد: در بعضی از کشورها مثل چین مکان خاصی همچون 
رودخانه »سی چوان« که نیروگاه برق آبی بزرگی دارد، برای استخراج 

کنندگان رمزارز تعبیه شده و در آنجا با نرخ ۴ تا ۵ سنت به این کار 
مبادرت می ورزند. رجبی مشهدی تاکید کرد: اما از آنجا که برق در 
کشور ما یارانه ای و ارزان و حتی برای مراکز آموزشی و مساجد رایگان 
است، متاسفانه استخراج غیرقانونی رمزدارایی گسترش بی رویه ای 
یافته به طوری که حتی در برخی اوقات موجب وارد شدن فشار زیادی 

به شبکه های توزیع برق می شود.
رجبی مشهدی خاطرنشان کرد: رشد متعارف مصرف ۵ درصدی در 
سال به ۱۶ درصد یعنی ۳ برابر رشد طبیعی رسیده که می توان یکی از 
علل مهم آن را گسترش بی رویه این پدیده شوم ذکر کرد. مدیرعامل 
توانیر در پایان گفت: برای ضایع نشدن حقوق عامه مردم به شدت و با 
سرعت پیگیر این موضوع هستیم که استخراج غیرمجاز رمز ارز، جرم 
تلقی شــود و متخلفان این پدیده مذموم بدانند که با انجام این کار، 

عقوبت سختی درانتظارشان خواهد بود.

مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران گفت: نامهربانی نسبت به دانه روغنی کلزا و جو باعث 
شده تا سطح کشت آنها کاهش یافته و به گندم و صیفی جات اختصاص یابد. به گزارش 
مهر، سرمازدگی دانه های روغنی در روسیه و اوکراین سبب شده تا قیمت جهانی روغن 
در بازار بین المللی افزایش یابد. آسیب پذیری کشور از این ناحیه بالا بوده زیرا ایران در 

تأمین دانه های روغنی و روغن خام تا ۹۰ درصد وابستگی ارزی دارد.
سال گذشته با کاهش قیمت جهانی، تولیدکنندگان روغن مبادرت به کاهش قیمت 
محصولات خود کردند و امسال با افزایش قیمت ها نیز باید منتظر تغییرات قیمتی در 
بازار باشیم. در این راستا وزیر جهاد کشاورزی هفته گذشته در جلسه هیأت دولت، اعلام 
کرد در روزهای آینده قیمت روغن تغییرات جزئی خواهد داشت. یکی از دلایل توزیع 

قطره چکانی کره حیوانی از سوی تولیدکنندگان فرآورده های لبنی به همین موضوع 
برمی گردد. این افزایش قیمت ناشی از سرمازدگی محصولات کشاورزی در کشورهای 
همسایه شمالی برای غلات هم تکرار می شود زیرا روسیه و اوکراین دو تأمین کننده 

بزرگ غلات در جهان به شمار می روند.
کشاورزان ایرانی در دو سال اخیر با تلاش مدیران دولتی به سمت کشت کلزا حرکت 
کرده اند و در کشت متناوب با گندم بخشی از دانه های روغنی در داخل کشت و تأمین 
می شود؛ البته این عدد بالا نبوده و حدود ۱۰ درصد نیازمندی داخل را پوشش می دهد. 
پیش بینی تولید امسال دانه های روغنی آیا کشور را در تحقق برنامه هفتم توسعه در 
بخش کشاورزی، موفق می کند؟ علی قلی ایمانی، مدیرعامل بنیاد ملی گندم کاران با 

اشاره به خرید بخشی از کلزا کشت شده در سال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ توسط شرکت 
بازرگانی دولتی به خبرنگار مهر گفت: شــرکت بازرگانی دولتی قرار شد با پرداخت 
مابه التفاوت قیمت کلزا وارداتی و نرخ خرید تضمینی کلزا، آن را به کارخانه های روغن 
کشی تحویل دهد. وی افزود: دانه کلزا وارداتی ۱۷ تا ۱۸ هزار تومان در هر کیلو گرم 
بوده و نرخ خرید تضمینی کلزا داخلی ۳۵ هزار تومان است؛ بنابراین دولت با پرداخت 
این مابه التفاوت، کلزاهای استان گلستان را در اختیار کارخانجات روغن کشی قرار داد.
در ســال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ قرار بود بخش خصوصی و کارخانجات روغن کشی 
کلزا تولیدی داخل را خریداری و در مقابل به ازای میزان خرید، واردات داشته باشند. 
محصولات استان های گرمسیری و جنوبی زودتر برداشت و خرید شد؛ اما در ادامه عدم 

تحقق این وعده در واردات، سبب شد تا کلزا استان گلستان از سوی بخش خصوصی 
خریدار نشود. دولت ناچار ورود کرده و مبادرت به خرید کرد. ایمانی با اشاره به این مساله 
عنوان کرد: نامهربانی نسبت به دانه روغنی کلزا در سال زراعی قبل )۱۴۰۳-۱۴۰۲( 
باعث شد تا سطح کشت این محصول در سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۴ کاهش پیدا کند.

وی اضافه کرد: این امر برای کشت جو هم صادق است و چون قیمت جو در بازار به هر 
کیلو گرم ۶ تا ۷ هزار تومان کاهش یافت یعنی از نرخ سال قبل آن کمتر شد، در نهایت 
سازمان تعاون روستایی ورود کرد و خرید توافقی با نرخ هر کیلو گرم ۱۰ هزار تومان 
انجام شد. کشاورزان انگیزه ای برای کشت این دو محصول ندارند. بر عکس احتمالاً 

سطح زیر کشت گندم افزایشی باشد.

نماینــدگان خانــه ملت 
در جریان بررســی لایحه 
بودجه ســال آینده برای 
واحدهای مسکونی با ارزش 
بیش از ۳۰ میلیارد تومان 
مالیات تعیین کردند. نمایندگان در نشست علنی 
مجلس شورای اســلامی در جریان بررسی بخش 
درآمدی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشور به 
دنبال پیشنهاد احمد بیگلری نماینده مردم خدابنده 
با اصلاح کل بند )ح( تبصره )یک( ماده واحده این 
لایحه درباره مالیات خانه های لوکس موافقت کردند.
در بخش درآمدی بند )ح( تبصره )یک( ماده واحده این 
لایحه آمده است: زمین های فاقد اعیانی دارای کاربری 
مسکونی و واحدهای مسکونی که ارزش هر یک از آن ها 
بیش از سیصد میلیارد ریال باشــد و زمین های فاقد 
اعیانی دارای کاربــری اداری و تجاری و باغ ویلاهای 
که ارزش اسمی هر یک از آن ها بیش از ۵۰۰ میلیارد 

ریال باشد، مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات به میزان 
دو در هزار می شوند. این مالیات بر عهده شخصی است 
که در ابتدای سال ۱۴۰۴ مالک املاک فوق بوده است. 
واحدهای مسکونی در حال ســاخت که دارای پروانه 
ساخت می باشــند ولی گواهی پایان کار یا انشعابات 
ندارند مشــمول این مالیات نمی باشــند. واحدهای 
مســکونی غیرمجاز تا زمان دریافت پروانه ساخت یا 
اجرای حکم کمیسیون های مواد )۹۹( و )۱۰۰( قانون 
شهرداری مصوب ۱۳۳۴/۴/۱۱ حسب مورد مشمول 
جریمه ای معادل دو برابر مالیات واحدهای مسکونی 

مجاز موضوع این بند می باشند.
بنابراین گزارش، قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اسلامی در جریان بررسی این بند و طرح پیشنهاد 
نماینده خدابنده، توضیح داد: لازم است یک توضیح 
کلی بدهم، مبنی بر این که اولا این بند سال های قبل 
نیز در بودجه بوده است که ما اینجا ماده صدی ها را 

که بلاتکلیف بودند تعیین تکلیف کردیم.
وی افزود: به عنوان مثال یک ســاختمان ۵ طبقه، 
تفکیک شده که علاوه بر واگذاری پروانه نیز داشت، 

همچنین با قولنامه فروخته بود را مشمول حکم ماده 
۱۰۰ کرده بودند بدین معنا که واحدهای شماره ۲ و ۳ 
این ساختمان باید تخریب شوند و طبقات بالا باید سالم 
بماند، بنابراین ما با چنین مواردی روبه رو بودیم، اما 
اینجا تصویب کردیم و اجازه دادیم که این ماده صدها 
به شرط رعایت سازه از بعد زلزله و آن ۳ تا آیتمی که 
گذاشتیم، شهرداری ها و کمیسیون ماده ۱۰۰ به این 
زمین ها پروانه دهند و نرخ آن ها نیز مشخص شود و از 
این طریق مشکل چندصد هزار نفر و شهرداری ها با آن 
۳ شرط حل شد.  رئیس مجلس ادامه داد: حال اینجا 
می گوییم املاک بالای ۵۰ میلیارد تومان باید مشمول 
مالیات شوند چرا که فردی یک زمین را در وسط شهر 
گرفته و نمی سازد در حالی که ما باید برویم خارج از 
شهر که آب و برق نیز ندارد، متری ۶ تا ۷ میلیون تومان 
برای ایجاد زیرساخت ها هزینه کنیم، حال شما بگوید 
کالای مصرفی است، اما با توجه به تورم از سکه هم 
بیشتر ارزش افزوده ایجاد می کند، اما آیا ما نباید آن ها 

را وادار به ساخت کنیم؟ 
قالیباف مطرح کرد: همچنین مالیــات ۲ در هزار 

هم برای زمین های بالای ۵۰ میلیارد تومان است، 
هرچند من از این موضوع دفاع نمی کنم اما بهتر است 

منطق کار را ببینیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مالیات ستانی از واحدهای مسکونی بالای ۳۰ میلیارد تومان 

مالیات املاک لوکس مشخص شد

تعیین تکلیف ۱۲۰ هزار واحد مسکن مهر در کشورتاثیرپذیری اندک بازار مسکن از خودروبیش بینی فعالیت ۶۰ هزار مزرعه غیرمجاز استخراج رمزارز 

رشد مصرف برق کشور ۳ برابر رشد طبیعی است

خطر افزایش تولید گندم نسبت به جو و کلزا

تابستان امسال ۱۷۵۰۰ مگاوات خاموشی داشتیم

نیاز بازار مسکن به سامانه املاک 
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

وجود خانه های خالی بیش از اندازه موجب ایجاد 
اختلال در بازار مسکن می شود و افزایش قیمت 
مسکن در کشــور را در پی دارد. عرضه خانه های 
خالی به بازار مسکن هم می تواند به شکل فروش 
خانه باشد و هم عرضه برای اجاره خانه که هر دو به 
تعدیل قیمت در بازار خرید و فروش یا اجاره مسکن 

منجر می شود.
اما اساساً قانون مالیات بر خانه های لوکس شاید 
بیشتر، از جنبه اجتماعی مورد توجه است تا بتواند 
الگوی مصرف مسکن را تصحیح کند. به  همین 
دلیل برای اینکه این قانون کارآمدی داشته باشد 
باید در هر شهری عدد متفاوتی داشته باشد و اینکه 
بخواهد یک عدد یکپارچه برای کل کشور درنظر 

گرفته شود، اقدام درستی نیست.
اجرای قانون مالیات بــر خانه های خالی نیازمند 
زیرساخت مورد نیاز همچون ســامانه املاک و 
اسکان است. بنابراین تا زمانی که این سامانه کامل 
نشــود، وضعیت ســکونت افراد و مالکیت  آن ها  
مشخص نخواهد بود و قانون مالیات بر خانه  های  

خالی نیز امکان اجرا  نخواهد داشت.
اما گرچه قانــون ســاماندهی از جهات مختلف 
ســعی در نظارت بر بازار دارد، اما اثرگذاری آن به 
درست اجرا شدن، بستگی دارد. مالیات باید نرخ 
صحیحی داشته باشند. ما باید در یک دوره پنج 
ساله، محدودیت مالکیت مسکن ایجاد کنیم و برای 
خانه های خالی نیز سیاست های شدید مالیاتی 
اعمال کنیم. اگر سامانه املاک و اسکان به درستی 
پیاده سازی و نرخ مالیات هم اصلاح شود می توان 

واحدهای مسکونی خالی را وارد بازار مسکن کرد.
بهترین راه حل در شرایط کنونی را افزایش عرضه 
مسکن و بالا رفتن درصد مالکیت است. همچنین 
مهم ترین نکته در رابطه با کنترل افزایش قیمت  
مسکن در بازار اجاره بها، اهمیت طرح های دولتی 
و افزایش مالکیت است. به طور اساسی و با توجه به 
شرایط تورمی کشور سیاست دولت بر این است 
که از تعداد خانواده های مســتاجر کم و بر تعداد 
خانواده های مسکن ملکی بیفزاید. به اصطلاح در 

کشور مالک جدید اضافه کند.
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فناوری و 
اطلاعات

برنامه ریزی ۱.۵ میلیون اتصال فیبر نوری در کشور 
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران گفت: یکی از برنامه های اصلی شرکت مخابرات، 
موضوع فیبر نوری منازل و کسب وکارها است که ۱.۵ میلیون اتصال در یک سال 

آینده برنامه ریزی شده است.
به گزارش ایرنا، »محمد جعفرپور« در مراســم رونمایی از طرح »هزارتار« که در 
راستای توسعه فیبر نوری اســت، افزود: برنامه ای که در نظر داریم اتصال خالص 
۱.۵ میلیون پورت فیبر نوری در سطح کشور است که ۵۶۰ هزار اتصال آن مربوط 

به کشور است.
وی خاطرنشان کرد: بنا داریم هر کجای تهران که متقاضیان درخواست فیبر نوری 
داشتند باشند، آن را ارائه بدهیم و همه الگوهایی که در شهر و استان تهران پیاده 

می شود در بقیه استان ها نیز دنبال خواهد شد.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران بیان داشــت: در این پروژه باید یکسری اصول 
رعایت شود و مهمترین موضوعی که در سطح منطقه وجود دارد، مشتری مداری 
و ساختار پاسخگویی به وی است. وی تصریح کرد: یکی از موضوعاتی که موجب 
بهبود کیفیت ارتباطات می شود، نظارت بر اجرا است و باید در این زمینه دقت نظر 

وجود داشته باشد.
جعفرپور ادامه داد: مخابرات تهران می تواند الگویی برای روند اتصال به فیبر نوری در 
کل کشور باشد. اجرای استاندارد فیبر نوری بسیار حائز اهمیت است که همکاران 

مخابرات مناطق مختلف باید به آن توجه کنند.
مدیرعامل شرکت مخابرات ایران خاطرنشــان کرد: حدود ۳۷ درصد از ترافیک 
اینترنت کل کشور در تهران وجود دارد و به همین خاطر هر منطقه از تهران ممکن 
است به اندازه ۲ برابر برخی استان ها مصرف ترافیک داشته باشند. رفتار ما با تهران 
باید متناسب با رفتار به ۱۰ تا ۱۵ استان باشد که این نشان از اهمیت کار مخابرات 

ایران دارد.

دانش بنیان ها به دانش فنی طراحی سلول باتری دست یافتند
یک شرکت دانش بنیان به دانش فنی طراحی سل باتری های لیتیومی استوانه ای 
وکیسه ای برای اولین بار در کشور دست یافت. به گزارش مهر، باتری های پیشرفته 
یکی از مهم ترین روندهای فناورانه قرن بیست و یکم هستند که به تقویت و توسعه 
صنایع مختلفی نظیر وسایل الکترونیکی قابل حمل، پهپادها، وسایل حمل و نقل 

برقی، انرژی های تجدیدپذیر و غیره کمک زیادی کرده اند.
فناوری طراحی، نمونه سازی وتولید باتری های لیتیومی در اختیار تنها چند کشور 
محدود در دنیا است و از همین رو در صورت تعلل ممکن است شکاف فناورانه در 

این فناوری مهم و راهبردی عمیق شده دستیابی به آن دور از تصور شود.
با تلاش شــرکت دانش بنیان پارتیان باتری نوین، دانش فنی طراحی سل باتری 
های لیتیومی استوانه ای و کیســه ای برای اولین بار در کشور بومی سازی شده 
است. همچنین فعالیت های گســترده ای در زمینه های طراحی سلول، طراحی 
پک، بازیافت، تست و ارزیابی و فناوری های پســالیتیوم-یون نیز در این شرکت 

انجام شده است.
حوزه های کاری این شرکت در ســه بخش پروژه های تحقیقاتی و مشاوره ای، 
خدمات آزمایشگاهی و تست های اســتاندارد در زمینه ذخیره سازهای انرژی و 

طراحی و ساخت باتری از سطح سل تا باتری پک تقسیم می شود.
این شرکت توانایی تولید باتری استوانه ای با ظرفیت ۳ آمپر ساعت و نرخ تخلیه 
۵c/۲ )مناسب برای موتورسیکلت و خودروبرقی( را دارد و به ارائه خدماتی چون 
طراحی انواع سلول های باتری لیتیوم-یون، خدمات نمونه زنی انواع باتری های 
لیتیوم-یون )سکه ای، کیسه ای، استوانه ای(، تست الکتریکی، حرارتی و مکانیکی 

سل و باتری بر مبنای استاندارد و طراحی و تولید انواع باتری پک می پردازد.
براساس اعلام این شرکت دانش بنیان مقدار سرمایه گذاری انجام شده تاکنون در 
حدود یک میلیون دلار بوده و مقدار سرمایه مورد نیاز برای گام بعدی در حدود ۱۰ 
میلیون دلار محاسبه و اعلام شده است. این شرکت اهداف گام بعدی بعد از تامین 

سرمایه را راه اندازی خط تولید باتری های لیتیومی عنوان کرده است.

به راحتی در هرمکانی به اینترنت متصل شوید
اگر برایتان پیش آمده که هنگام کار با لپ تاپ نیاز فوری به اینترنت پیدا کرده باشــید، 
می توانید با انجام چند تنظیم ســاده به راحتی و در هر شرایطی از اینترنت گوشی خود 
استفاده کنید. به گزارش ایسنا، بدون تردید اینترنت یکی از اصلی ترین نیازهای شهروندی 
محسوب می شود که بدون آن اســتفاده از دستگاه های الکترونیکی مانند تلفن همراه و 
لپ تاپ جذابیتی نخواهند داشت. شــاید تلفن همراه از میان دستگاه های الکترونیکی 
بیشترین نیاز به اینترنت را دارد، بنابراین نیاز است در هر شرایطی اینترنت گوشی برای 

انجام کارهای روزمره هم در دسترس کاربر باشد.
از آنجایی که در عصر تکنولوژی استفاده از اینترنت  در چگونگی شکل گیری نوآوری های 
دیجیتال موثر بوده ممکن است در شرایطی نیاز باشد لپ تاپ یا سایر دستگاه های هوشمند 
به اینترنت مجهز باشد؛ در این شرایط یکی از روش ها اتصال اینترنت گوشی به کامپیوتر و 
لپ تاپ است چون در هرجا گوشی موبایل توسط کاربر حمل می شود و در دسترس است. 
اتصال از طریق اینترنت، نقطه اتصال داده و کابل USB از جمله روش هایی است که کاربران 
گوشی های اندروید می توانند اینترنت گوشــی خود را با کامپیوتر و لپ تاپ به اشتراک 
بگذارند. نقطه اتصال داده یا Wi-Fi Hotspot  یکی از سریع ترین و راحت ترین روش وصل 
کردن اینترنت تلفن همراه به لپ تاپ یا کامپیوتر محسوب می شود که برای فعال کردن آن 
 Network and لازم است کاربر در ابتدا وارد تنظیمات گوشی شده سپس وارد بخش
 Hotspot and tethering را باز کرده و قسمت Advanced شود؛ تب Internet
را لمس کند، سپس اسلایدر Wi-Fi hotspot را به سمت راست بکشد تا فعال شود. 
همچنین قبل از فعال کردن نقطه اتصال داده یا Wi-Fi hotspor می توان اسم، رمز یا 

تعداد کاربرانی که می توانند متصل شوند را تعیین کند.
در این بخش لازم است کاربر وای فای لپ تاپ یا کامپیوتر نامی که برای نقطه اتصال تعیین 
کند را پیدا کرده سپس رمز آن را وارد کند تا لپ تاپ به اینترنت گوشی متصل شود؛ بعد از 
متصل شدن برای دفعات بعدی فقط نیاز است تا Hotspot گوشی خود  را روشن کرده و 

دستگاه به صورت خودکار به آن متصل می شود.  
در روش کابل USB هم می توان گوشی را با کابل یو اس بی به کامپیوتر یا لپ تاپ وصل 
 USB کرد که بعد از این اقدام پیامی روی گوشی تلفن کاربر ظاهر می شود و این گزینه
tethering است که باید آن را انتخاب و فعال کرد. درصورتی که چنین پیغامی برروی 
گوشی نمایش داده نشــد، لازم است کاربر وارد قســمت Settings گوشی شود. حالا 
در قســمت Wireless & Networks گزینــه More را انتخاب  و ســپس گزینه  
 USB را انتخاب شود.  در این مرحله باید گزینه Tethering & portable hotspot
tethering  تیک زده و فعال شود. احتمالا یک پنجره ی کوچک روی ویندوز کاربر نمایش 
داده می شود و پیغام می دهد که گوشی به عنوان مودم، در حال نصب شدن برروی کامپیوتر 
 Remote NDIS based Internet ِیا لپ تاپکاربر است. احتمالا توضیحاتی با متن

Sharing Device نمایش داده خواهد شد؛ باید کمی صبر کرد تا این فرآیند طی شود.
وقتی گوشی به عنوان مودم برروی کامپیوتر شما فعال شد، حالا وقت آن است که آن را از 
قسمت کانکشن های ویندوز توسط کاربر فعال شود. برای این کار نیاز است وارد قسمت 
 Control Panel –> Network :کنترل پنل ویندوز خود شد و این مسیر را طی کرد
and Internet –> Network Connections. حالا لیست Connection های 
کامپیوتر در این لیست است. کاربر باید به همه ی آن ها نگاه کند و کانکشنی که در قسمتِ 
توضیحاتِ آن، عبارت Remote NDIS based Internet Sharing Device را 
راست-کلیک  و گزینه Enable را انتخاب کند؛ البته اگر گزینه Enable وجود نداشت، 

یعنی این گزینه از قبل فعال است و نیاز به فعال سازی نیست.

اخبار

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، 
احیــای طرح هــای حمایتیِ 
متوقــف شــده و برقــراری 
تعاملات بیشــتر بــا جامعه 
نخبگان با سفرهای استانی به 
منظور هم اندیشی برای ارائه راهکارهای مناسب عملیِ 
رفع مســائل و چالش های فعلی را از مهمترین اقدامات 
۱۰۰ روز نخست فعالیت این مجموعه در دولت چهاردهم 

عنوان کرد.
سعید خدایگان در گفت و گو با ایرنا در خصوص عملکرد 
۱۰۰ روزه بنیاد ملی نخبگان با بیــان اینکه در آغاز راه 
دولت چهاردهم در ساختار و نحوه اجرای برنامه ها و طرح 
ها نیاز به تغییرات و اصلاحاتی مطابق با شرایط و خواسته 
جامعه مخاطب وجود داشت، خاطرنشان کرد: با احصای 
همه طرح های اجرا شــده در بنیاد در طول ســال های 
گذشته به ۲۶ طرح رسیدیم که برخی در اجرا موفق بود 
و ادامه داشــت اما برخی دیگر به دلایل مختلف متوقف 
شده بود؛ پس از استخراج و بررســی شیوه های اجرا به 
نظرسنجی گذاشته شــد تا در مورد ادامه یا توقف آن با 

مشارکت نخبگان تصمیم گیری شود.
وی بیان کرد: از یک ســو ضمن طراحی و اجرای طرح 
نظرسنجی از مخاطبین بنیاد ملی نخبگان تلاش شد تا 
همه آنها در این نظرسنجی شرکت کنند و از سوی دیگر 
لینک سامانه برای اعضا با مشارکت کمتر ارسال شد تا 

نتایج هر دو بخش به صورت مقایسه ای بررسی شود.

حضور میدانی در اســتان ها برای شنیدن 
مسائل نخبگان

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: ایــن اقدامات برای 
احیا، ارتقا و بازطراحی طرح ها با مشارکت نخبگان انجام 
شده اســت. از دیگر فعالیت هایی که در دستور کار قرار 
داده ایم حضور میدانی در اســتان ها برای شنیده شدن 
صدای نخبگان و آشنایی با مسائل و مشکلات مستعدان و 
نخبگان هر استان است تا در زمان اجرای یک طرح تمام 
جوانب از جمله شرایط جغرافیایی، ظرفیت ها و مشکلات 

استانی مورد توجه بیشتری قرار گیرد.
خدایگان افزود: برخی از نخبــگان از اجرای طرح ها از 
ســوی بنیاد، به دلیل عدم توزیع عادلانه متناســب با 
وضعیت و ظرفیت اســتانی کمتر از حمایت های بنیاد 
بهره مند شده اند. انجام سفرهای استانی برای رفع این 

مشکل در دستور کار قرار گرفته است.

وی اظهارکــرد: در این ســفرها با برگزاری نشســت با 
نخبگان و مستعدان برتر استانی برگزار می شود و دغدغه 
ها، مشکلات و پیشنهادها دریافت و به طور دقیق مورد 
بررسی قرار می گیرد. بر همین اساس تاکنون این فعالیت 
در هفت استان اصفهان، کرمان، ســمنان، آذربایجان 
شرقی، آذربایجان غربی، سیستان و بلوچستان و فارس 

انجام شده است.
با تمام تــوان بنیاد ملــی نخبگان تلاش خواهد شــد، 
بر اســاس چارچوب های مورد تاییــد و منابع موجود 
پیشنهادها و درخواســت های مستعدین و نخبگان هر 
استان مورد بررســی قرار گرفته و اقدامات لازم  انجام و 
در جهت رفع مشکلات موجود گام های موثری برداشته 
شــود. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشاره به فعالیت 
دو معاونت تخصصی در این مجموعه شــامل مستعدان 
متشکل از دانش آموزان و دانشجویان و دیگری معاونت 
سرآمدان و نخبگان متشکل از دانش آموختگان و اعضای 
هیات علمی، محققین و متخصصیــن تصریح کرد: هم 
اکنون احیای طرح های حمایتی مسکوت این مجموعه 
که از نتایج مثبتی برخوردار بوده اند، در دستور کار قرار 

گرفته است.
خدایگان با اشــاره به احیای دو طرح شهیدان وزوایی و 
احمدی روشن برای دانشــجویان گفت: در طرح شهید 
وزوایی، شناســایی و توانمند ســازی نخبگان شــامل 
المپیادی ها، نفرات برتر کنکور و دانشجویانی با عملکرد 
درخشان، مطابق جداول امتیاز دهی طرح، مورد توجه 
است که بســته های آموزشی، پژوهشــی و فناورانه در 
اختیارشــان قرار داده می شــود و برای توانمند سازی 

بیشتر کمک هزینه های تحصیلی دریافت می کنند.
وی افزود: در طرح شهید احمدی روشن مسائل اولویت 
دار کشور توسط حلقه های حل مسئله با محوریت اساتید 
متخصص مطرح می شود که برای هر استان به صورت 
مستقل این فرصت فراهم شده است تا بر اساس شرایط 

ویژه خود، مسائل را مطرح کند.
در طرح های با محوریت حل مسئله، مسائل در دو دسته 
تقاضا محور و اولویت محور مورد بررســی قرار دارد. در 
بخش مسائل اولویت محور، مسائل در کارگروه ارزیابی 
حل مسئله مورد بررسی قرار می گیرد و در راستای حل 
مسئله اقدامات لازم صورت می گیرد اما در تقاضا محور 
به این صورت است که اگر مجموعه با چالش هایی مواجه 
شده، مشکلات خود را اعلام می کند و در صورت کلان 
نبودن با همکاری نخبگان اقدامــات لازم برای رفع آن 

انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه در معاونت سرآمدان و نخبگان چند 
طرح تقویت شده است، اظهار داشت: طرح شهید کاظمی 

آشتیانی، طرحی با محوریت حمایت از اساتید جوان است 
که پس از برگزیدگی گرنت بدواســتخدام دریافت می 
کنند. با ابلاغ طرح جدید مرحوم دکتر کاظمی آشتیانی 
تغییر گرنت رقم آن از ۱۰۰ میلیون تومان به ۳۰۰ میلیون 
تومان افزایش می یابد که البته تسهیلات دیگری نیز ارائه 
خواهد شــد. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان، احیای طرح 
شهید چمران را از دیگر اقدامات مهم این نهاد دانست و 
گفت: در این طرح امکانات و تسهیلاتی برای نخبگان پسا 
دکتری در نظر گرفته شده است که از طرح های متوقف 

شده در دوره های پیشین محسوب می شود.

آخرین اقدامات بنیاد ملــی نخبگان برای 
استخدام و مسکن استعدادهای برتر

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان جذب نخبگان در دستگاه 
های اجرایی را از طرح های پرچالش این مجموعه اعلام 
کرد که فراخوان ســوم آن به دلایل مختلف پیشرفتی 
نداشته و تصریح کرد: پرونده ۲ هزار و ۵۰۰ نفر از نخبگان 
مورد بررسی قرار گرفته و اولین بخش از نتایج نیز اعلام 
شد تا این افراد بتوانند به تدریج در دستگاه های اجرایی 

فعالیت خود را آغاز کنند.
خدایگان افزود: در راستای جذب دانش آموختگان برتر 
دوره دکتری به منظور جذب به عنوان عضو هیات علمی 
در دانشگاه ها و آموزش عالی، طرح »جهت« طرح موفقی 
است تا دانش آموختگان برتر پس از شناسایی و بررسی 
سوابق علمی برای عضویت هیات های علمی به دانشگاه 

ها و موسسات آموزش عالی معرفی می شوند.
وی با بیان اینکه کارگروه هایی برای بررسی تمام طرح 
های بنیاد ملی نخبگان تشکیل شده است، تاکید کرد: 
این طرح ها در کمیته تطبیق و تدوین قوانین و مقررات 

و کارگروه اجتماعی و فرهنگی بررسی و با توجه به نظر 
مخاطبان ابلاغ می شــود. تمام طرح هــای بنیاد ملی 
نخبگان تا پایان سال بازنگری و طرح های جدیدی نیز 
به آنها اضافه خواهد شد.حمایت هایی برای امید آفرینی 
نیز در دستور کار قرار گرفته است که یکی از آنها مسکن 
نخبگان است. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان افزود: در این 
زمینه نیز کارگروهی به عنوان کارگروه مسکن نخبگان 
تشکیل شده تا به صورت استانی، منطبق با شرایط منطقه 
و مشارکت نهادهای دیگر مانند استانداری ها و شهرداری 
ها و سازمان های مرابط دیگر مشکلات مسکن نخبگان 
به صورت منطقه ای رفع شود که این اقدامات در برخی 
از استان ها آغاز شده و امید داریم با کمک نهادهای دیگر 

به پیشرفت قابل قبولی داشته باشد.

انتخاب اولین خانم به عنوان معاون در بنیاد 
ملی نخبگان

قائم مقــام بنیاد ملی نخبگان همچنیــن در ادامه یکی 
دیگر از اقدامات این مجموعــه در دوره جدید مدیریتی 
را انتخاب اولین خانــم به عنوان معــاون در بنیاد ملی 
نخبگان از زمان تاســیس این مجموعه تا کنون عنوان 
کرد و افزود:انتخاب این معاون خانم از مجموعه وزارت 
بهداشت و از دانشگاه علوم پزشکی نیز برای نخستین بار 
انجام شده است که تاکنون شاهد چنین اقدامی نبودیم.

خدایگان تاکید کــرد: همه اقدامــات و عملکرد بنیاد 
ملی نخبگان به صورت شــفاف انجام می شود. ارتباط 
گسترده تر با رسانه ها برای اطلاع رسانی، شفاف سازی 
و تبیین جزئیات، از دیگر اقدامات در راســتای کاهش 
 هرگونه ابهام و سوالی بی پاسخ در ذهن مخاطبان بنیاد 

خواهد بود.

۱۰۰ روز عملکرد بنیاد ملی نخبگان تشریح شد

احیای مجدد طرح های حمایتی بنیاد ملی نخبگان
News kasbokar@gmail.com

یک شرکت دانش بنیان برای نخســتین بار، موفق به 
تجاری سازی فناوری تولید بذر هیبریدی با ویژگی هایی 
چون یکنواختی محصــول، مقاومت زیاد و مقاومت در 

مقابل آفت ها و بیماری ها شد.
امروزه کشاورزی صنعتی و مدرن در کنار پیشرفته تر شدن 
دیگر صنایع، از اهداف مهم و اساسی کشورهای در حال 
توسعه به شمار می آید که علاوه بر تولید بیشتر و بهینه تر 
شدن محصولات غذایی، میزان سودهی اقتصادی را هم 
مورد توجه قرار داده است. در همین زمینه یک مجموعه 
دانش بنیان بــا بنیانگذارانی از اعضــای هیات علمی و 
دانشجویان دانشکدگان ابوریحان و با جذب سرمایه ۲۳ 
میلیارد ریالی و تولید خط تولید بذرهای نسل ۸ و ۹ طالبی 
و گوجه فرنگی، موفق به تولید بذر هیبرید طالبی و گوجه 
فرنگی شده  است و برای اولین بار در کشور آن را به مرحله 

تجاری سازی هم رسانده اند.
مدیرعامل این مجموعه فناور درباره چگونگی تاسیس 
این شــرکت گفت: مجموعه ما حاصــل فعالیت ۱۵ تا 
۲۰ ساله اساتید دانشگاهی اســت. از سال ۱۳۹۹ این 
طرح های پژوهشی با تاسیس شرکتی فناور در زمینه 
اصلاح و تولید بذرهای هیبریدی سبزی و صیفی جات 

به کار گرفته شد.
داریوش تفریحی افزود: مطبق کمبودهایی که در زمینه 
اصلاح بذرهای کشــاورزی وجود داشــته برخی خط 
تولیدهای خالص گوجه فرنگی و طالبی را تولید کرده 
که حاصل این تولیدات، بذرهای هیبرید تجاری برای 
نخستین بار در کشور اســت. در حال حاضر این ارقام 
هیبریدی وارد بازار شــده و با استقبال خوبی از سمت 

کشاورزان در نقاط مختلف کشور مواجه شده است.
وی با تشــریح روند تولید این بذرها و اهمیت آنها در 

چرخه تولیدات محصولات کشــاورزی خاطر نشــان 
کرد: بذرهای هیبریدی حاصــل دو والد با ویژگی های 
خیلی خوب است که فرزندشان به عنوان بذر هیبریدی 
شناخته می شود و دارای قدرت بیشتری از والدینشان 
هســتند که به اصطلاح به آنان بذرهای هیبرید گفته 

می شود.
این فعال حوزه دانش بنیــان افزود: بذرهای هیبریدی 
نســبت به بذرهای معمولی مقاومت بیشتری به آفات 
و بیماری ها دارند که باعث می شود کشاورز، سم، کود 
و میزان آب کمتری اســتفاده کند و در نتیجه کارایی 

بیشتری برای کشاورز به همراه داشته باشد.
وی بــا اعلام اینکه اعمــال تحریم ها از ســمت برخی 
کشورها باعث شده همه شرکت ها نتوانند این نهاده مهم 
را به کشــور صادر کنند، درباره اهمیت تولید بذرهای 
هیبریدی تصریح کرد: ممکن اســت با تحریم برخی 
کشــورها در دوره های مختلف، کشــاورزان در تولید 
محصولات راهبردی، عملکرد و کارایی کافی را نداشته 
باشــند؛ بنابراین اصلی ترین نهاده کشاورزی بذرهای 
درجه یک و هیبریدی اســت که در صورت نداشــتن 
بهره وری، کشــاورز در همان مراحل ابتدایی با مشکل 
مواجه خواهد شــد. به همین دلیل این موضوع باید در 

اولویت های اول کشور قرار گیرد.
تفریحی درباره تاثیرات تولیــد بذرهای هیبریدی در 
کشور و کاهش هزینه های کشاورزان عنوان کرد: این 
فرآیند تولید بنا بر شــرایط آب و هوایی کشور، علاوه 
بر همگرایی و عملکرد بهتر با قیمت کمتری به دســت 
کشــاورز می رســد. به عبارت دیگر هزینه های تولید 
بذرهای هیبریدی در داخل کشــور بســیار کمتر از 
اختصاص ارزهــای وارداتی به این محصول اســت که 

باعث می شــود بذر داخلی با قیمت کمتری به دست 
کشاورز برسد.

به گفته وی، سالانه نزدیک به ۲۵۰ میلیون دلار ارز تنها 
از طریق کانال های رسمی به واردات بذر اختصاص داده 
می شــود که اگر تنها یک دهم از این مبلغ را در اختیار 
شرکت های دانش بنیانی که در زمینه کشاورزی فعالیت 
می کنند قرار دهند و آنها را حمایت کنند، قطعا شاهد 
بهره وری بیشــتری در تولید محصولات کشاورزی با 

کیفیت تر و سالم تری برای کشور خواهیم بود.
مدیرعامل ایــن مجموعه دانش بنیــان همچنین در 
خصوص طرح هــای مشــابه تولید بذرهــای اصلاح 
یافته و جلوگیری از موازی کاری برخی از ســازمان ها 
گفت: متاسفانه شــبکه ای برای همکاری های بیشتر 
پژوهشــگران در زمینــه تولید بذرهــای هیبریدی و 
زمینه های علمی دیگر در کشــور شکل نگرفته است. 
برخی از نهادها و ارگان های ذیربط کشاورزی علی رغم 
دریافــت بودجه هــای کلان، در حد همــان کارهای 
پژوهشــی پیش رفته اند و هنوز نتوانسته اند کشاورز را 
مجاب کنند که از بذرهای هیبریدی اســتفاده و آن را 

وارد حیطه تولید و بازار کنند.
به نقل از صندوق نــوآوی، تفریحی تصریــح کرد: در 
صورتی یک شــرکت یا نهاد می تواند خود را به عنوان 
تولیدکننده این محصولات معرفــی کند که بذرهای 
هیبریدی را تولید کرده و به دســت کشاورز برساند و 
علاوه بر مواجه شدن با استقبال کشــاورزان در بازار، 

توانایی رقابت با بذرهای وارداتی را هم داشته باشد.
وی درباره انواع بذور هیبریدی تولید شده نیز افزود: برای 
ارقام بذور گلخانــه ای و مزرعه ای فضای بازِ محصولات 
وجود دارد. برای مثــال در محصول گوجه فرنگی ارقام 

هیبرید مزرعه ای و گلخانــه ای وجود دارد که در حوزه 
گلخانه ای رشد آن نامحدود اســت و می توان ۹ تا ۱۰ 
ماه از آن نگهداری کرد. ارقــام مزرعه ای که در فضای 
باز تولید می شــوند، برای ۴ یا ۵ ماه فصل کشت قابل 

استفاده اند.
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به بهره وری 
این شــرکت از نخبگان و فارغ التحصیلان دانشگاهی 
عنوان کرد: حدود ۱۵ تا ۲۰ سال است که برای تولید این 
محصولات با اساتید دانشگاهی که در حاضر در شرکت با 
ما همکاری می کنند، تلاش های بسیاری صورت گرفته 
است. خوشبختانه نزدیک به یک سال است که توانستیم 
صفر تا صد فناوری تولید بذرهای هیبریدی را در شرکت 

ژینو دانه دانش آریا انجام دهیم.
وی در خصوص برنامه های این شرکت دانش بنیان برای 
توسعه محصولات خود افزود: برنامه های بسیاری برای 
توسعه این پلتفرم و فناوری در مجموعه وجود دارد که 
قادر به ارائه الگو به کل کشور در زمینه تولید محصولات 
هیبریدی است که البته ملزم به حمایت های بسیاری در 
زمینه ایجاد زیر ساخت ها و دریافت کمک های مالی از 

سوی نهادها و ارگان های ذیربط است.
تفریحی درباره حمایت های صندوق نوآوری و شکوفایی 
در توسعه شرکت های دانش بنیان عنوان کرد: به طور 
حتم وجود صندوق نوآوری و شــکوفایی به عنوان یک 
نهاد مالی در توســعه شــرکت های دانش بنیان نقش 
بسزایی دارد و موجب خودکفایی کشور در بسیاری از 
زمینه ها از جمله پزشکی، مهندسی، صنعتی و همچنین 
تولید بذرهای اصلاح یافته کشــاورزی می شــود که با 
صرفه جویی اقتصادی و توســعه محصولات کشاورزی 

همراه است.

آیین اعطای اولین دوره جایزه فناوری و حکمرانی »روستا 
آزاد« همزمان با دومین سالگرد نکوداشت وی با حضور معاون 
علمی رئیس جمهور و رئیس سازمان تبلیغات اسلامی برگزار 
شد. به گزارش مهر، آئین اعطای اولین دوره جایزه فناوری و 
حکمرانی روستا آزاد همزمان با دومین سالگرد نکوداشت زنده 
یاد دکتر رضا روستاازاد با حضور حجت الاسلام محمد قمی 
رئیس سازمان تبلیغات اسلامی، دکتر حسین افشین معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور، دکتر سید 
عباس موسوی رئیس دانشــگاه صنعتی شریف در دانشگاه 
شریف آغاز شد. در راستای بزرگداشت یاد و خاطره استاد و 
دانشمند مجاهد »مرحوم دکتر رضا روستا آزاد« ریاست اسبق 

دانشگاه صنعتی شریف و هم بنیان گذار اندیشکده حکمرانی 
شــریف، اولین دوره جایزه فناوری و حکمرانی روستاآزاد 
با هدف شناســایی آثار و اقدامات مؤثر در حوزه حکمرانی 
برگزار می شود. جایزه فناوری و حکمرانی روستاآزاد مرجعی 
برای بررســی فعالیت های علمی و فناورانه مؤثر در بهبود و 
ارتقای سطح کیفی سیاست گذاری و حکمرانی کشور است 
که با هدف ریل گذاری، جهت دهی و تشــویق فعالیت های 
اساتید، دانشجویان تحصیلات تکمیلی و پژوهشگران مراکز 
تحقیقاتی، شرکت های دانش بنیان، مؤسسات فرهنگی و 
رسانه ای، مراکز سیاست پژوهی و اندیشکده های کشور برگزار 
می شود. از دیگر اهداف این جایزه تشویق فعالیت های فناورانه، 

نوآورانه، سیاست پژوهی و توسعه ارتباطات بین المللی برای 
بهبود »کیفیت حکمرانی کشور« است. فناوری حکمرانی، 
فرهنگ حکمرانی، دیپلماسی نخبگانی، نوآوری سیاستی از 

محورها و حوزه های این جایزه به شمار می رود.
دکتر سید عباس موسوی، رییس دانشگاه صنعتی شریف در آیین 
اولین دوره جایزه فناوری و حکمرانی روستاآزاد که به میزبانی 
دانشگاه شریف برگزار شد با اشاره به اینکه دکتر روستاآزاد برای 
من فراتر از معلم بود و ارتباط ما فراتر از ارتباط استاد شاگردی 
بوده است، گفت: ایشان مثل یک پدر بودند و بنده از سال ۷۵ تا 
زمانی که ایشــان در قید حیات بودند، ارتباط نزدیکی داشتم.  
رییس دانشگاه صنعتی شریف افزود: جز نیکی و صبوری از دکتر 

روستا آزاد چیزی ندیدم و همواره سعه صدر در ۲۰ و اندی سال از 
ویژگی های بارز او بود. در این سال ها ندیدم که از کسی بدگویی 
کنند و دوراندیشی از دیگر ویژگی های نیک ایشان بود. مسائل 
فنی و علمی که پیشنهاد می دادند،  یک دهه بعد می دیدیم که 
چقدر پرداختن به این موضوعات درست بوده است.  وی با بیان 
اینکه دکتر روستاآزاد استاد به حق شریف دانشگاه شریف بود، 
بیان کرد: ایشان در حوزه پژوهشی و در پژوهش های شخصی 
شان، همیشه به جنبه کاربردی بودن و حل مساله توجه داشتند 
و در پروژه ها به مشکلات جامعه توجه داشتند. از نظر مدیریتی 
چه در جایگاه معاونت پژوهشی دانشگاه و چه در ریاست دانشگاه، 

پژوهش دانشگاه متحول شد و تغییر کرد. 

تجاری سازی فناوری تولید بذر هیبریدی برای نخستین بار 

اولین جایزه حکمرانی فناوری به یاد یک استاد »شریف«
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نصب صندوق مكانيزه فروش به 
نفع كسبه تمام مي شود

رئيس اتاق اصناف قم گفــت: اجراي طرح نصب 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است 
تا سازمان امور مالياتي. حسن احمدلو با اشاره به 
اينكه ۲۰ درصد از صنوف قــم مجهز به صندوق 
 مكانيزه فروش هستند، افزود: در سه ماهه نخست 
سال ۹۵ تمام واحدهاي صنفي در قم به صندوق 
مكانيزه فروش مجهز خواهند شــد. وي در ادامه 
اغذيه فروشــان قم را از پيشتازان اجراي صندوق 
مكانيزه فروش ذكر كرد و افــزود: اگرچه اجراي 
هر قانوني با مقاومت هايي رو به رو است اما من به 
اجراي قانون صندوق مكانيزه فروش خوش بين 
هستم. رئيس اتاق اصناف قم به برخي از مشكلات 
اجرايي براي پياده سازي صندوق مكانيزه فروش 
اشــاره كرد و گفت: برخي از صنوف در قم هنوز 
اجراي قانــون صندوق مكانيزه فــروش را جدي 
نگرفته اند چون توانايي خريداري و اســتفاده از 
صندوق فروش را ندارند؛ ضمن اينكه در كنار اين 
مسائل، هنوز آموزشي به صنوف براي كار با صندوق 
مكانيزه فروش داده نشده است اما با تمام اين اوصاف 
صندوق مكانيزه فروش بيشتر به نفع كسبه است تا 
سازمان امور مالياتي. وي گفت: صندوق مكانيزه 
فروش نه تنها در بحث ماليات به نفع كاسبان است، 
بلكه در مسائل امنيتي و برآورد از دخل و خرج نيز 

براي كسبه مفيد خواهد بود. 

آموزش، نياز ضروري اصناف
يكي از اتحاديه هاي صنفي كه در طرح ساماندهي 
مشــاغل قرار بود به خارج از شــهر انتقــال يابد، 
واحدهاي صنفي اتحاديه ســراجان تهران بودند 
كه در مرحله آخر با تابلوي ايســت مواجه شدند. 
محســن خردمند، رئيس اتحاديه سراجان تهران 
درباره دليل توقف اين طرح مي گويد: همه اقدامات 
اوليه لازم براي عقد قرارداد ها براي ساخت و ساز و 
انتقال انجام شــد اما در مرحله آخر به دليل اينكه 
واحدهاي صنفي توان مالــي لازم براي پرداخت 
پول اوليه را نداشــتند، طرح با توقف مواجه شد. 
وي مي افزايد:  اي كاش اين امكان فراهم مي شــد 
 تا به جاي اينكه به هر واحد صنفــي در اين طرح
 ۵۰۰ متر بدهند، واحدهــا را نصف كنند تا هزينه 
پرداخت هم كاهش يابد. خردمند اضافه مي كند: 
بايد شرايط انتقال تسهيل شود تا حتي واحدهاي 
صنفي بدون پروانه هم در اين طرح مشاركت كنند 
و بتوانند جواز كسب بگيرند. رئيس اتحاديه سراجان 
تهران با اشــاره به برگزاري نمايشگاه ها گفت: اين 
اتحاديه با برگزاري نمايشــگاه ها به صورت بهاره 
يا پاييزه مخالف بوده و بيشتر تمايل به جشنواره 
فوق العــاده دارد. وي درباره علت كســادي بازار 
سراجان هم مي گويد: بازار فروش سراجان در حال 
حاضر حتي در حالت عادي هم با ركود مواجه است. 
خردمند درباره صادرات هم مي گويد: متاسفانه در 
بحث صادرات بسيار كم كار هستيم. كارهاي خوبي 
مي توانيم توليد كنيم ولي زيرساخت هاي مان نسبت 
به كشور تركيه چندين سال عقب است. اگر خواهان 
پيشرفت هستيم بايد در زمينه واردات ماشين آلات 
و تكنولوژي هاي وابسته فعاليت كنيم. بايد پيوند 
بين دانشگاه و اصناف را همانند كشور تركيه داشته 
باشــيم. در حال حاضر در اغلب دانشگاه هاي دنيا 
 پايه هاي علمــي و تدريس ۶۰ درصــد علمي و 
۴۰ درصد كاربردي است ولي در كشور ما تمام توان 
دانشگاهي روي مسائل تئوري است. وي مي افزايد: 
متاسفانه نمايشگاه هاي غيرتخصصي در فصل خريد 
مردم بيش از پيش واحدهــاي صنفي را با چالش 
جدي تر ركود مواجه مي كند. در حالي كه واحدهاي 
صنفي بايد ماليات و ديگر مسائل قانوني را پرداخت 
كنند. در نمايشگاه واحدهايي كه حضور مي يابند، 
ماليات نمي دهند. خردمند مي گويد: هزينه سربار 
توليد بيش از حد زياد است و در نتيجه قيمت تمام 
شــده كالا افزايش مي يابد و براي اينكه در بحث 
صادرات حرفي براي گفتن داشته باشيم، بايد شرايط 
توليد در داخل كشور با قيمت مناسب و قابل رقابت 
با ساير كشورها فراهم شــود زيرا اين همان دليل 
منطقي و روشني است كه باعث شده است كالاي 
توليد شده در ديگر كشــورها به راحتي وارد ايران 
شده و به فروش برود و توليد كننده داخل نتواند با آن 
رقابت كند. رئيس اتحاديه سراجان درباره ضرورت 
توسعه آموزش براي اتحاديه خاطرنشان ساخت: 
همانطور كه در برنامه هــاي مديريت اتاق اصناف 
بحث پرداختن و توجه جدي به آموزش آمده است، 
پيشنهادم به اتاق اصناف اين است كه يك دانشگاه 
مستقل اصناف داشته باشيم و اتاق اصناف هم براي 
توجه و توســعه آموزش در اتحاديه برنامه داده و 
حمايت مالي داشته باشد. وي در پايان اضافه كرد: 
نتيجه توجه به آموزش اين است كه آموزش دهنده و 
آموزش گيرنده هر دو در اتاق اصناف بهره وري لازم 

را خواهند داشت. 

هــر ســاله در روزهــاي پاياني ســال 
جنب وجــوش خاصــي بر بــازار حاكم 
شــده و خريــداران و فروشــندگان در 
حال و هوايــي بهاري نســبت بــه تهيه 
و تاميــن مايحتــاج روزهــاي پاياني 
ســال اقدام مي كنند. گرچه بازار شب عيد امســال تحت تاثير 
برخي مســائل داخلي و جهاني شــرايط خاص خود را داشــته 
ولی به نظر مي رسد با وجود تاكيد بســياري از مسئولان دولتي 
بر تاثير پذيــري حداقلي اقتصاد كشــورمان از بحران اقتصادي 
 جهان اكنون آثار اين بحــران به خوبي در بخــش  توليد و بازار 

هويداست. 
اين روند باعث شــده تا انتظار هر ســاله واحدهاي صنفي براي 
فروش بيشــتر كالا يا عرضه خدمات متناســب با شب عيد نيز 
محقق نشود، به گونه اي كه حتي بسياري از اتحاديه ها و مجامع 
امور صنفي كه براي فروش بيشتر كالا راهي نمايشگاه هاي بهاره 

شده اند نيز به ركود حاكم بر بازار شب عيد اذعان دارند. 
ركود بــه دليل عــدم كارايــي در فراينــد توليد باعــث تورم 
مي شــود ولي تــورم الزامــا باعث ركود نمي شــود، چه بســا 
اقتصادهايــي بوده اند كــه در يك مقطــع زماني دچــار تورم 
شــديد شــده اند ولي نه تنها ركود در صنعت و كشــاورزي به 
 وجــود نيامــده، بلكــه رونــق و شــكوفايي اقتصــادي را نيز

 بــه دنبال داشــته اســت. متاســفانه چنــد هفته اي اســت 
كــه ركــود ســنگيني بــر بــازار ارزاق عمومي حاكم شــده 
 اســت و همــه فروشــندگان در بــازار از ايــن موضــوع 

گلايه دارند. 

تعطيلي ۱۵۰ واحد بنكدار مواد غذايي
رئيــس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي تهــران گفت: صنوف و 
فروشگاه هاي زنجيره اي در آســتانه عيد رقابت شديدي را براي 

پايين آوردن قيمت اجناس آغاز كرده اند. 
محمــد آقاطاهر با اشــاره بــه وجــود ۱۸۰۰ واحــد صنفي 
 در اين اتحاديــه، از تعطيلــي ۱۵۰ واحد بنكدار مــواد غذايي

 به دليــل ركود اقتصــادي خبــر داد و گفت: ركــود در مقابل 
رونــق و شــكوفايي اســت، همــان اصطلاحــي كــه مردم 
بعضــا دربــاره كسب وكارشــان مي گوينــد: »نمي چرخــد« 
يعني همان چيزي كــه در بــازار به ويژه بازار مــواد غذايي در 
جريــان اســت. تشــديد ركــود اقتصــادي در ســال جاري 

 باعــث شــد تعــدادي از واحدهــاي بنكــدار مــواد غذايي 
تعطيل شوند. 

وي درباره وضعيت بازار شب عيد نيز با اعلام مازاد اجناس مورد 
نياز مردم و رد هر گونه كمبود كالا گفت: در حال حاضر به اندازه 

كافي كالا در بازار وجود دارد و جاي هيچ نگراني اي نيست. 
رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي در عين حال از رقابت شديد 
صنوف و فروشگاه هاي زنجيره اي براي كاهش قيمت خبر داد و 
گفت: هم اكنون شاهد هستيم كه رقابت شــديدي براي پايين 
آوردن قيمت اجنــاس در بازار به وجود آمده اســت و صنوف و 
فروشگاه ها تدابيري را براي ارزاني كالا و اعمال تخفيف هاي ويژه 

در نظر گرفته اند. 
به گفته آقاطاهر هم اينــك تخفيف هاي ويژه اي نيز روي صنايع 

بسته بندي شده اعمال شده است. 

برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي توجيه اقتصادي 
و منطقي ندارد

رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي همچنين درباره برگزاري 
نمايشــگاه بهاره اظهار كرد: برگزاري نمايشگاه در شرايط فعلي 

توجيه اقتصادي و منطقي ندارد و به طــور كلي مخالف اين كار 
هستيم اما از آنجا كه مسئولان دولتي صلاح ديدند و دستور دادند 

ما نيز در نمايشگاه شركت كرديم. 
وي اضافه كرد: برگزاري نمايشگاه مربوط به شرايط بحراني و براي 
كمك به اقشار آسيب پذير و حمايت از خريداران است، در حالي 
كه امروز نه تنها شرايط بحراني نيست، بلكه به دليل انباشت كالاو 
وفور محصولات، توليدكنندگان و فروشندگان با ارائه تخفيف هاي 

جالب مشغول جلب نظر متقاضيان هستند. 
آقاطاهر عنوان كرد: از اين رو نيازي به برگزاري نمايشگاه نيست 
زيرا برگزاری آن مي تواند باعث تشديد ركود حاكم در صنف شود. 
اكنون بسياري از صنوف درگير ركود هستند و به اميد بازار شب 
عيد در طول سال ماليات، حقوق، عوارض، هزينه آب، برق و گاز 
پرداخت كرده اند اما امروز كه كمي تقاضا در بازار افزايش يافته، 
به يك باره نمايشگاه برگزار مي كنند و اين كار فعالان صنفي را از 

گردونه حذف مي كند. 
به گفته وي در ركود تمامي اجزا از نقطه شروع تا توليد محصول، 
حمل و نقل، بازار، عرضه و تقاضا، بازگشــت پــول و نقدينگي 
ارتباط هماهنگ خود را از دســت مي دهند يا يكي از حلقه هاي 

اين زنجيره پيوســته خوب كار نمي كند، مثلا كالا توليد شــده 
ولي در بازار كســي به قيمت نمي خرد يا مواد اوليه آنقدر گران 
اســت كه توليد صرفه ندارد و كارخانه، مزرعه، واحد مرغداري، 
دامداري، آبزي پــروري و... تعطيل و نيمه تعطيل مي شــود يا 
اينكه با تمام ظرفيت خود كار نمي كند. محمد آقاطاهر همچنين 
گفت: براساس طرحي كه قرار است اجرايي شود، در ابتدا قيمت 
مصرف كننده از برخي كالاهاي غيرضرور حذف مي شــود تا بعد 
از بررســي نتايج و نقاط ضعف آن نحوه پياده سازي و ادامه طرح 
در بقيه كالاها مورد بررسي قرار گيرد. رئيس اتحاديه بنكداران 
مواد غذايي گفت: اين طرح در مرحله اول در تنقلاتي مثل پفك 
و چيپس اجرايي مي شود و عرضه كنندگان موظف هستند بعد از 

احتساب سود خود آن را به خريدار بفروشند. 
وي در پاسخ به اين سوال كه با اين طرح برخي از عرضه كنندگان 
ممكن اســت كالاها را با اختــلاف قيمت بالاتري بفروشــند، 
گفــت: بازرســان مربوطــه بــر ايــن كار نظــارت مي كنند و 
 طبيعي اســت با ايــن كار قيمــت كالاهــا ارزان تر از ســابق

 مي شود. 
آقاطاهر ادامه داد: بعد از بررســي تبعات آن، اين طرح در بقيه 

كالاها نيز اجرايي مي شود. 
رئيس اتحاديه بنكداران مــواد غذايي در عين حال بيان كرد: در 
كشــورهاي ديگر هم براســاس اعتمادي كه وجود دارد، قيمت 
مصرف كننده روي كالاها درج نمي شود ولي براساس رقابتي كه 
بين فروشگاه ها و مراكز عرضه وجود دارد، هيچ وقت كالاها گران 
عرضه نمي شوند و آنها براساس سود محاسبه شده و واقعي اقدام 

به عرضه كالاها مي كنند. 

واسطه ها حذف شوند
آقاطاهر در ادامه گفت: با لغوشدن تحريم ها شاهد اثرات مثبت آن 
خواهيم بود. لغو تحريم ها تاثير بسيار مثبتي در قيمت مواد غذايي 
خواهد گذاشــت چون بيشــتر مواد غذايي به صورت واسطه اي 
خريد مي شوند و اگر اين واســطه ها حذف شوند، باعث كاهش 

قيمت مي شوند. 
همچنين در دوران تحريم هزينه هاي پرداختي به باربري و هزينه 

پرداخت بيمه كشتي ها بيشتر است. 
وي اظهار اميدواري كرد كه با توجه به اينكه پس از رفع تحريم ها 
كرايه كشتي و هزينه بيمه ها كاهش مي يابد، پيش بيني مي كنيم 

قيمت مواد غذايي ۲۰ تا ۲۵ درصد كاهش يابد. 

 رئيس اتحاديه بنكداران مواد غذايي تهران در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

رقابت فروشگاه ها با تخفيف ویژه به مشتریان
اخبار

اصناف

از نگاهــي كــه مــردم در فروشــگاه ها 
به كفش هــا مي اندازند، مي تــوان نوعي 
سردرگمي را حس كرد، سردرگمي ناشي 
از اينكه نمي دانند كالايــي كه مي خرند 
چه كيفيتي دارد و اصلا ســاخت كجا يا 
كدام واحد توليدي اســت و آيا ارزش پولي كه براي آن مي دهند 
را دارد؟ اين ســردرگمي كه در دفعات بعدي خريد هم وجود دارد 
در بيشتر اوقات منجر به اين مي شــود كه خريدار ايراني درنهايت 
كفشي را بخرد كه به درست يا با تقلب روي آن نوشته شده ساخت 

فلان كشور. 
نه اينكه همه ايراني ها اينگونه باشند كه جنس خارجي را ترجيح 
بدهند اما وقتي كه توليد كننده اي جرات كرده و حداقل محل كشور 
توليد كالايش را نوشته، نســبت به كالايي كه هيچ ردي از محل 

توليد ندارد، اندكي اطمينان به خريدار مي دهد. 
خلاصه اينكه نبود و كمبود برند در بازار كفــش و به طور كلي در 
بازار پوشاك ايران سبب شده كه در بيشتر موارد خريدار ايراني در 

بلاتكليفي به سراغ خريد جنس خارجي برود. 
در شرايط لغو تحريم ها و گشايش بيشتر بازارهاي جهاني به روي 
كشورمان به نظر مي رسد كه توليد كنندگان كفش و پوشاك ايراني 
كه اكنون نيز با مشــكلات زياد ناشــي از ورود كالاهاي خارجي 
به شــكل قانوني و قاچاق مواجه هســتند، بايد هرچه زودتر براي 
برند سازي و ايجاد خوشه هاي توليدي اقدام كنند تا بازار را يك باره 

به خارجي ها نسپارند. 
اين مهم علاوه بــر همگرايي توليدكنندگان داخلي براي كســب 
منفعت مشترك و هم افزايي از طريق استفاده از امكانات متفاوت 
يكديگر، نياز به برنامه ريزي و حمايــت و هدايت دولت نيز دارد تا 
از اين طريق به تدريج سهم اشــتغال بخش پوشاك و كفش كه در 
سال هاي گذشته رو به كاهش بوده، به جايگاهي متناسب با ظرفيت 
بازار داخلي و حتي بازار كشورهاي همسايه برسد و جلوي خروج 

ارز براي واردات اين كالاها گرفته شود. 

توليد كفش در كشور بيش از نياز داخلي است
رئيس اتحاديه كفش دست دوز با بيان اينكه توليد كفش در كشور 
بيش از نياز داخلي اســت، گفت: باوجود اين، در ســال گذشــته 

نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق شده است. 

رسول شجري گفت: در سال گذشــته  ۶ ميليون و 7۴۰ هزار دلار 
معادل ۲۰۰ هزار جفت كفش از گمرك ترخيص شــده است اما 
اكنون حدود ۲۰ ميليون جفت كفــش در بازار وجود دارد. رئيس 
اتحاديه كفش دســت دوز افزود: براساس ســالنامه آمار تجارت 
خارجي ايران در سال ۹3 نيم ميليارد دلار كفش به كشور قاچاق 
شده است.  وي گفت: براي ساخت هر هزار جفت كفش ۴۰۰ نفر 
مشغول به كار هستند اما با واردات بي رويه كفش به كشور روزانه ۶ 

هزار و ۴۰۰ كارگر بيكار مي شوند. 
وي توضيح داد: هر ۱۰۰ ميليون دلار واردات كفش به كشور سبب 

بيكاري ۶ هزار و ۴۰۰ كارگر در اين صنعت مي شود. 
شجري با بيان اين مطلب كه »بيش از نياز كشور توليد كفش داريم 
و در پي بازارهاي بين المللي هســتيم«، افزود: سال گذشته ۱۱۶ 

ميليون دلار كفش صادر كرديم. 
وي گفت: صنعت كفش در مواد اوليه و بخش كارگاهي با مشــكل 

روبه رو است. 
شجري همچنين با اشاره به ركود شديد در بازار گفت: علاوه بر ركود 
مشــكلات فراوان در معاملاتي كه در گذشته انجام شده و هنوز به 

تعهدات عمل نشده، اين صنف را با مشكل مواجه كرده است. وي 
افزود: با توجه به توليد بالا، بازار به حالت اشباع درآمده و متاسفانه 
در شــرايطي كه بايد با افزايش صادرات اين صنف از ركود خارج 

شود، هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
شــجري ادامه داد: صادرات در صنف ما در شش ماهه سال جاري 
تنها ۲ درصد افزايش پيدا كرده است كه اين رقم پاسخگو نيست و 

نتوانسته بازار را از ركود خارج كند. 
اين در حاليست كه در سال هاي گذشته قاچاق و واردات بي رويه به 

بلاي جان توليدات داخلي تبديل شده است. 
رئيس اتحاديه كفاشان دست دوز تهران با اشاره به قيمت تمام شده 
كفش در داخل كشور گفت: قيمت كفش ها با توجه به جنس و نوع 
كار متفاوت است و قيمت بعضي از كفش ها حتي تا 3۰۰ هزار تومان 
نيز مي رسد اما به طور كلي در اين صنف گران فروشي وجود ندارد. 

به گفته شــجري، وزير صنعت به اين صنف به دليل اشــتغالزايي 
بالايي كه دارد، نگاه ويژه اي كند اما متاسفانه شرايط بازار اين صنف 
را با مشكل مواجه كرده است. وي به اين نكته نيز اشاره كرد كه براي 
توليد هزار جفت كفش تا زماني كه به دست مصرف كننده برسد، 

بيش از ۴۰۰ نفر نيروي انساني مشغول به كار هستند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز، بازار كفش كشور را اشباع دانست و 
ادامه داد: ظرفيت توليد كفش هم اكنون معادل ۲۵۰ ميليون جفت 

و مصرف ۲۰۰ ميليون جفت در سال است. 

واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد ظرفيت كار مي كنند
وي با اشاره به اينكه هم اكنون واحدهاي كفش با ۵۰ تا ۶۰ درصد 
ظرفيت كار مي كنند، گفت: در صــورت كار كردن با تمام ظرفيت 
قادر به توليد كفش تا دو برابر نياز كشــور هستيم. بايد واحدهاي 
توليدي مانند ســال هاي گذشــته به دليل نياز بازار در شب عيد، 
پاسخگوي نياز باشند اما بخش اعظمي از اين واحدها به دليل ركود 

بازار و واردات قاچاق تعطيل است. 
شجري صادرات در بخش كفش را با ركود مواجه دانست و افزود: 
براي حفظ بازار كفش داخل بايد توليدكننده كيفيت كفش توليدي 

خود را افزايش داده و قيمت ها را تعديل كند. 
رئيس اتحاديه كفش دست دوز درباره قيمت كفش در بازار گفت: 
قيمت كفش مردانه از 7۰ هزار تا ۲۵۰ هــزار تومان و كفش زنانه 
از ۵۰ تا ۲۵۰ هزار تومان اســت كه اين قيمت ها براساس جنس 
مصرفي و نوع كار انجام شــده روي كفش و ميزان عرضه و تقاضا 

تعيين مي شود. 
شجري با اشاره به اجرايي شدن برجام و تاثير آن بر بازار گفت: اگر 
تمام تمركز خود را بر بازارهاي هدف معطوف كنيم، شاهد تحول در 
اين صنف خواهيم بود اما اگر تلاش و كوشش مضاعف نشود، ممكن 

است همين بازارهاي فعلي را نيز از دست بدهيم. 
شــجري تصريــح كــرد: در حــال حاضــر صــادرات كفش به 
كشــورهاي همسايه و كشــورهاي حاشــيه خليج فارس صورت 
 مي گيرد كه اميدواريم با اجرايي شــدن برجام شاهد افزايش آن 

باشيم. 
 شــجري قيمت كفش هــاي برنــد خارجــي را كاذب و به دليل 
بالا بودن قيمت دلار در كشــور و نوســانات آن دانســت و گفت: 
بسياري از ســودجويان كفش توليد داخل را به عنوان برند در بازار 
عرضه مي كنند كه ما توصيه مي كنيم مــردم از خريد كفش هاي 
برند خودداري كنند يا درصورت مشــاهده تخلف با شــماره هاي 
77۵3۱۸۶۰ و 77۵3۱۱۲۲ تماس گرفته و شكايت خود را مطرح 

كنند. 

رئيس اتحاديه كفش دست دوز در گفتگو با »كسب وكار« مطرح كرد 

بيش از نياز کشور توليد کفش داریم
هر 100 ميليون دلار واردات كفش سبب بيكاري 6 هزار و 400 كارگر مي شود

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران تجهيــزات الكترونيكي و 
حفاظتي، از صدور كارت شناســايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي 
به دليل ورود به حريم  خصوصي افراد خبر داد.  صادق فيض آبادي صدور 
كارت شناسايي براي نصابان دوربين هاي مدار بسته را يكي از مهم ترين 
اقدامات اتحاديه برشمرد و گفت: اين افراد به دليل اينكه وارد حريم  خصوصي 
مردم مي شوند بايد داراي كارت شناسايي معتبر و مورد تاييد باشند، چراكه 

اگر نصابان از نظر فني و اخلاقي صلاحيت لازم را نداشته باشند، مشكلاتي 
را براي مصرف كنندگان به وجود مي آورند.  وي به مردم هشدار داد كه براي 
نصب دوربين هاي مدار بسته حتما به واحدهاي مجوزدار مراجعه كنند و در 
اين زمينه اتحاديه، نصابان اين بخش را سازماندهي و شناسنامه دار كرده و 
از آنها آزمون فني و تست عدم سوءپيشينه گرفته و پس از آن كارت مربوطه 
را براي آنها صادر كرده است. رئيس اتحاديه توليدكنندگان و تعميركاران 

تجهيزات الكترونيكي و حفاظتي كه در مراسم پنجاهمين سال تاسيس 
اين اتحاديه سخن مي گفت، ادامه داد: سيستم هاي دزد گير و آلارم، بايد 
اســتانداردهاي لازم را داشته باشــند چون بعضا مشاهده شده سيستم 
دزدگير نصب شده ولي به دليل تقلبي بودن به درستي عمل نكرده و حوادثي 
را موجب شده است.  فيض آبادي با بيان اينكه براي گرفتن مجوز، نيازي به 
عضويت در اتحاديه نيست چون بعضي از افراد جاي ثابت يا فروشگاه براي 

فعاليت هاي خود ندارند، گفت: تاكنون استقبال خوبي از اين طرح به عمل 
آمده و حدود ۱۸۰ كارت براي اعضاي اتحاديه صادر شده است. براي كساني 
كه هنوز به اتحاديه مراجعه نكرده اند تاريخي را مشخص كرده ايم تا فرايند 
دريافت مجوز پس از ارائه كارت پايان خدمت، مدارك شخصي، گواهي عدم 
سوء پيشينه و عدم اعتياد انجام شود و بعد از اين مرحله، از متقاضيان آزمون 

تئوري و آزمون عملي گرفته مي شود. 

صدور كارت شناسايي براي نصابان سيستم هاي حفاظتي
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کار و
کارآفرینی 

4/6 ميليون جــوان به زودي متقاضي 
شغل مي شوند كه اگر شرايط اشتغال 
آنها فراهم نشــود با متقاضيان فعلي 
كار، 7/4 ميليون بيكار خواهيم داشت، 
همچنين به زودي ۱4۰ هزار نفر دكتر 
و ۵۸۰ هزارنفر هم كارشــناس ارشد مي شوند. به گزارش مهر، 
آمارها نشــان مي دهند بازار كار ايــران در حال يك چرخش 
شديد اســت. اين بازار طي يكي دو دهه به ســرعت از حالت 
سنتي و شــاغلان با تحصيلات پايين به سمت بازاري مدرن با 
شاغلاني تحصيل كرده در حركت اســت تا جايي كه براساس 
آمار، به زودي بيش از 4 ميليون و 6۰۰ هزار نفر از دانشــگاه ها 

فارغ التحصيل و جوياي شغل مي شوند. 
مسئولان عنوان مي كنند نه اشتغال مورد نظر فارغ التحصيلان 
دانشــگاهي از جنس مشاغل موجود اســت و نه آنها به دنبال 
جايگاه هاي خُــرد خواهند رفت. آنها مي خواهند مشــاغلي را 
بيابند كه در شان ميزان تحصيلاتشــان باشد و اسم و رسمي 
داشته باشــد. بنابراين اينكه تقاضاهاي بي شماري براي برخي 
مشاغل شكل بگيرد و برخي رشــته هاي شغلي خالي از تقاضا 

بماند، دور از انتظار نيست. 

ورود ۱۴۰ هزار دكتر به بازار كار
آمارهاي جديد كه از ســوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
ارائه شــده، نشــان مي دهد تنها در بخش تحصيلات دكتراي 
تخصصي و حرفه اي، بــه زودي ۱4۰ هــزار و 6۵۸ نفر راهي 
بازار كار خواهند شد و متقاضي جدي كار محسوب مي شوند؛ 
كاري كه احتمالا بايد ويژگي هاي خاص خود را داشته باشد و 
نمي توان از فردي كه تا مقطع دكترا درس خوانده توقع داشت 
به ماهيت كار پيشنهادي و جايگاه اجتماعي آن توجه نداشته 
باشد. بنابراين هرچقدر سطح تحصيلات جامعه بالا برود، از آنسو 
دايره مشاغل پيشنهادي و قابل انجام توسط گروه تحصيل كرده 
ارشد نيز كوچك تر اســت، همچنين يافتن مشاغلي در سطح 
تحصيلات دكترا در بازار كار فعلي ايران، سخت و دشوار است 
و در مواردي حتي ممكن است فردي كه تحصيلات دكترا دارد 
تا مدت ها موفق به يافتن يك شغل مناسب و قابل اعتماد نشود. 
علاوه بر اين، ۵۸۰ هزار نفر كارجويي كه به زودي و تا يكي دو 
سال آينده متقاضي كار خواهند شد، در مقطع كارشناسي ارشد 
در حال تحصيل هستند، البته نمي توان تمامي ۵۸۰ هزار نفر 

را متقاضي جديد كار دانست، چون ممكن است بخشي از آنها 
افرادي باشند كه در حال حاضر در بازار كار شاغل هستند و در 
حال ادامه تحصيل اند اما بالاخره وجود ۵۸۰ هزار كارشــناس 
ارشد در بازار كار فعلي ايران هم مي تواند يك فرصت تلقي شود 

و هم يك تهديد. 
كارشناسان مي پرسند آيا واقعا بازار كار كشور در شرايطي كه 
كسب و كار با مسائل مختلفي دست و پنجه نرم مي كند، نيازمند 
ورود ميليوني جوانان به دانشگاه هاست؟ آيا مي توان براي صدها 
هزار جوان كارشناس ارشد و دكتر، فرصت شغلي مناسب و در 

خور شان ارائه كرد؟
در حال حاضر بيشــترين جوانان در حــال تحصيل مربوط به 

استان هاي اصفهان، تهران، آذربايجان شرقي، خراسان رضوي، 
خوزستان، فارس و مازندران هســتند كه در آينده نزديك نيز 
حجم قابل توجهي از بازار كار اين مناطق را تشكيل خواهند داد. 

آمار جديد تعداد دانشجويان در رشته هاي مختلف
به صورت كلي، هم اكنون در ۸ گروه اصلي تحصيلي 4 ميليون 
و 6۸۵ هزار و ۳۸6 نفر در حال تحصيل انــد كه از اين تعداد ۲ 
ميليون و 47۰ هزار و ۹6۸ نفر مــرد و ۲ ميليون و ۲۱4 هزار و 
4۱۸ نفر زن هستند. از كل جوانان در حال تحصيل يك ميليون 
و 4۳ هزار و 76۵ نفر در دوره كارداني و ۲ ميليون و ۹۲۰ هزار 

نفر نيز در دوره كارشناسي در حال تحصيل هستند. 

با وجود اينكه در دوره كارداني تعداد مــردان 7۱۱ هزار نفر و 
تعداد زنان ۳۳۲ هزار نفر اســت اما در دوره كارشناسي تعداد 
زنان يك ميليون و ۵۳۹ هزار نفر و تعداد مردان يك ميليون و 
۳۸۱ هزار نفر است كه اين موضوع نشان مي دهد زنان در مدارج 
بالاتر، نسبت به مردان تمايل بيشتري به ادامه تحصيل دارند و 
تعداد آنها در سال هاي اخير به طرز چشمگيري افزايش يافته 
است. هم اكنون ۵۸۰ هزار نفر در دوره كارشناسي ارشد در حال 
تحصيل هستند كه از اين تعداد، ۳۰6 هزار نفر مرد و ۲7۳ هزار 
نفر زن هستند، همچنين 67 هزار نفر در حال تحصيل در دوره 
دكتراي حرفه اي هســتند كه در اين بخش ۲۸ هزار نفر مرد و 
حدود ۳۹ هزارنفر زن هستند. زنان در دوره دكتراي تخصصي 

نيز آمار بالايي دارند به نحوي كه از مجموع 7۳ هزار شاغل در 
دوره PHD بيش از 4۳ هزار نفر مرد و ۳۰ هزار نفر زن هستند. 
البته ۲4۳ هزار نفر در رشته هاي بهداشت و رفاه، ۱۸۰ هزار نفر 
در رشته هاي خدمات، يك ميليون و ۵۱۳ هزارنفر در رشته هاي 
علوم اجتماعي، بازرگاني و حقوق و ۳76 هزارنفر نيز در رشته 

علوم انساني و هنر در حال تحصيل هستند. 
عــلاوه بــر ايــن، ۱74 هــزار نفــر در علــوم تربيتــي، 
۳۰۳ هــزار نفــر رياضيــات، علــوم و محاســبات، ۱6۳ 
هــزار نفــر كشــاورزي و دامپزشــكي و يــك ميليــون 
 و 7۲۹ هــزار نفــر در رشــته هاي مهندســي، توليــد و 

ساخت درس مي خوانند. 

چه تعداد دكتر بيكار در راه است؟

4/6 ميليون نفر به زودي متقاضي شغل مي شوند 

شناخت كيفيت يك مبل 
از روي ويژگي هاي ظاهري 
آن هم ســخت است و هم 
كاري تخصصي، به همين 
دليل شناخت فروشندگان 
و كالاهاي آنها براي اعتماد كردن به آنها در خريد هر 
كالايي شرط ضروري است به ويژه در خريد مبل. در 
مقابل آن براي فروشــندگان مبل داشتن سرمايه، 
انعطاف در شرايط بد اقتصادي، دقت در ميزان قدرت 
خريد مردم و بالا بردن نوع خدمات راهكاري اساسي 

براي رونق درآمد آنهاست. 
يك فروشــنده مبل مي گويد: خريد يــك مبل از 
۲ميليون به بالا است. اين تفاوت قيمت صرفا به دليل 
تفاوت در نوع كيفيت نيســت بلكه عمده دليل آن 
گراني يا ارزاني موادي است كه در اين مبل ها به كار 
رفته است. مبلماني كه مواد گران تري در آنها استفاده 
مي شود، از نظر قيمت گران تر هستند و آنهايي كه از 
مواد ارزان تري تشــكيل شده اند، قيمت پايين تري 
دارند. نمونه مهم اين مواد پارچه و چوب است. انواع 
چوب هاي مبلمــان نام خاصي دارنــد كه از طريق 
نام همين چوب ها مي تــوان ارزش و قيمت آنها را 
دريافت. برخي از چوب ها در قســمت دروني مبل 
اســتفاده مي شــوند و برخي هم كه از رنگ پذيري 
بيشتري برخوردارند، در لايه بيروني مبل استفاده 
مي شــوند، همين نشــانگر ويژگي هــاي متفاوت 
چوب هاست. اســفنج مبل هم به عنوان يكي ديگر 
از مواد تشكيل دهنده مبل است كه از نظر حجم و 
تراكم به گونه اي متفاوت توليد مي شود. اسفنجي كه 
متراكم تر يا حجيم تر است، كيفيت بيشتري دارد و 
به دليل مرغوب بودنش در كف مبل استفاده مي شود 

چون وزن بيشتري دارد. 
وي توضيح مي دهد: پارچه مبــل هم يكي ديگر از 
موادي است كه در قيمت مبل يا نوع آن تاثيرگذار 
است كه البته معمولا انتخاب نوع پارچه به سليقه 

مشتري بستگی دارد. 
وي در ادامه به وجود تعداد زياد پارچه هاي چينی در 
بازار اشاره كرده و مي گويد: پارچه هاي چيني بازار را 
اشــباع كرده اند به طوري كه برخي از افراد سودجو 
براي فريب اذهان خريداران پارچه ها را با نام كشور 

تركيه به فروش مي رسانند.
اين فروشنده همچنين در پاســخ به اين سوال كه 
از چه طريق مي توان مبلمان باكيفيت را شناسايي 
كرد، مي گويد: البته اين كار كاملا تخصصي است و 
معمولا مشتريان نمي توانند كيفيت مبل را از نگاه به 
ظاهر آن به خوبي دريابند چراكه آنها از نوع تركيبات 
و مواد مبل به طور تخصصي اطلاع ندارند اما دركل 
هر مبل داراي يكسري ويژگي هايي است كه مي تواند 

نشان دهنده خوب يا بد بودن آن باشد مثلا مبلماني 
كه با چوب راش ساخته مي شوند يا اينكه پارچه هاي 
آنها طرح ها و ظرافت هاي خاص و رنگ تميزتر و نوع 
دوخت مرتب تر و دقيق تر دارد، باكيفيت تر هستند. 
رويه كوبي مبل هم از جمله عوامل شناخت خوب يا 

بد بودن آن است. 
او ادامه مي دهد: امــا دركل من هرگاه بخواهم كالا 
و محصولي را بخرم كه كيفيت بالايي داشته باشد، 
معمولا سعي مي كنم از فروشــگاه هاي صاحب نام 
يا مغازه هايي كه كارشان تاييد شده و مورد اعتماد 
است، خريد كنم. براي همين به نظر من گام مهم و 
اساسي در خريد اين است كه فروشنده را بشناسيم و 

اطمينان لازم از او و محصولاتش را به دست آوريم. 
در دوران تحريم ها اوضاع اقتصادي به گونه اي شــد 
كه اگر در گذشته در ماه درآمد ما ۵ميليون بود، به ۳ 

ميليون رسيد و فروش ما به شدت افت كرد.
 در اين شرايط ما سعي كرديم از موادي براي ساخت 
مبل استفاده كنيم كه ارزان تر باشد تا هم درنهايت 
قيمت مبل كمتر شــود و هم اينكه مشتريان ما كه 
در اين زمان قدرت خريد پاييني داشتند، راحت تر 
بتوانند خريد كنند چراكه در اين زمان براي خيلي 
از مردم حتي خريد لوازم ضروري زندگي دشــوار 
شده بود چه برسد به خريد مبل كه براي بسياري از 
مردم جزو ضرورت ها نيست. در اين شرايط ما تنوع 

كالاهاي مان را بالا برديم و سعي كرديم با قيمت هاي 
مناسب مشتريان خود را از دست ندهيم و حتي تعداد 
آنها را بيشتر كنيم. حتي ما به مشتريان اين فرصت را 
مي داديم كه درصورت ديدن هرگونه ايرادي در مبل 
به ما مراجعه كنند تا آن را برطرف كنيم درواقع با اين 

كار انگيزه آنها را بالا برديم. 
اين فروشــنده مبل مي گويد: هر چقدر ســرمايه 
بيشتري در راه اندازي توليدي يا فروشگاه مبل داشته 
باشي، شانس بيشتري براي پيشرفت و رسيدن به 
درآمد بالا خواهي داشــت. كساني كه خود سرمايه 
اين كار را دارند، گواه اين موضوع هستند اما كساني 
كه از اين سرمايه بي بهره اند از طريق وام بايد اقدام 

كنند كه متاســفانه هم مقادير آن كم است و قابل 
صرفه نيست و هم اينكه سود بالاي اين وام ها اجازه 
ريسك كردن به وام گيرندگان را نمي دهد.ساخت و 
فروش مبل يكي از شغل هايي است كه اگر نتوانيم به 
آن شغل پول ساز بگوييم اما به آن اندازه درآمد دارد 
كه بشود براي راه اندازي يك كارگاه و توليدي مبل 
اقدام كرد. به طوري كه حداقل ۳ تا ۵ ميليون براي 
صاحبان خود درآمدزايي مي كند. با توجه به قيمت 
مبلمان مي توان ميزان اين درآمدزايي را درك كرد. 
در كل ۲ نــوع مبلمان اصلي وجــود دارد؛ مبلمان 
روكش دار و مبلمان موردي. مبلمان روكش دار به 
آن دسته از مبلماني اطلاق مي شود كه در آن يك 

پوشش نرم براي نشســتن وجود دارد و درصورت 
نيــاز در آن فنر مي گذارند تا قابليــت ارتجاعي آن 
افزايش پيدا كند و ســپس آن را روكش مي كنند، 
مانند مبل هاي نشيمن و كاناپه ها كه داراي بالشتك 
هستند. مبلمان موردي هم به اســباب و اثاثيه اي 
اطلاق مي شود كه فاقد قسمت بالشتك دار هستند، 

مانند: ميز، ويترين، كابينت و قفسه.
 هر يك از اين دو نوع مبلمــان مي توانند از اجناس 
مختلفي ســاخته شــوند كه عموما انواع چوبي و 
غيرچوبي آن در بازار هاي ايران موجود است. عمده 
محصولات مبله از چوب سخت )چوب جنگلي( يا 

چوب نرم ساخته مي شوند. 

»كسب وكار«  شرایط راه اندازی توليدی و فروشگاه مبلمان را بررسي می كند

چگونه مبلمان با کيفيت انتخاب کنيم؟
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دارالقرآن الکریم شرکت گاز مازندران 
رتبه برتر کشوری را کسب کرد

دارالقرآن الکریم شرکت گاز استان مازندران 
در ارزیابــی عملکرد قرآنی ســال ۱۴۰۲، در 
سطح شــرکت ملی گاز موفق به کسب رتبه 

برتر کشوری شد.
میثم متولی طاهر، مسئول دارالقرآن الکریم 
شــرکت گاز مازندران اظهار کرد: بر اســاس 
کارنامه نهایی ارزشیابی عملکرد قرآنی شرکت 
ملی گاز در سال ۱۴۰۲ مبتنی بر نتایج حاصل 
از بررسی گزارش ها و مســتندات دریافتی، 
خروجی ســامانه های اختصاصی این شرکت 
به ویژه در حــوزه فعالیت های انجام شــده، 
دارالقرآن الکریم شرکت گاز مازندران بعنوان 

استان برتر کشور شناخته شد.
وی افــزود: مجموعــه دارالقــرآن الکریــم 
در شــرکت گاز مازندران با نقــش آفرینی و 
مشــارکت مدیــران، کارکنــان و خانواده 
 بــزرگ کارکنان مفتخر به کســب رتبه برتر 

دارالقرآن های صنعت گاز کشور شده است.

افتخارآفرینی کاروان قرآنی شرکت 
گاز استان مازندران در مسابقات 

سراسری قرآن کریم

نمایندگان اعزامی شرکت گاز استان مازندران به 
پانزدهمین دوره مسابقات سراسری قرآن کریم و 
نهج البلاغه »بهار در بهار« ویژه کارکنان و همسران 
کارکنان شــرکت ملی گاز ایران با افتخار آفرینی 

دست پر برگشتند.
پانزدهمین دوره مســابقات بهــار در بهار ویژه 
کارکنان و همســران شــرکت ملیّ گاز ایران در 
رشــته های حفظ، قرائــت و مفاهیم قــرآن و 
نهج البلاغه با حضور ۳۵۰ متســابق از ششــم تا 
نهم آذرماه ســال جاری به میزبانی شــرکت گاز 
استان کرمان برگزار شــد. بر اساس این گزارش: 
معصومه رمضانی در رشته حفظ ۳جزء ، رتبه دوم 
و حمیدرضا شعبانی در رشته مفاهیم قرآن رتبه 

دوم را برای شرکت گاز استان به ارمغان آورده اند.
دارالقرآن الکریم شرکت گاز اســتان مازندران در 
ارزیابی عملکرد قرآنی سال ۱۴۰۲، در سطح شرکت 
ملی گاز موفق به کســب رتبه برتر کشوری شد. 
همچنین دکتر سعید توکلی معاون وزیر و مدیرعامل 
شــرکت ملی گاز ایران با اهداء لوح سپاس از هژبر 
جوادی مدیرعامل شرکت گاز مازندران در رابطه با 
پیشرفت فعالیتهای قرآنی در بین کارکنان،همسران 
و فرزندان کارکنان این شرکت تقدیر و تشکر نمود. 
ضمن آرزوی توفیق هر چه بیشتر همکاران مقام آور 
در عرصه انس با قرآن، امید است با برنامه ریزی و 
توجه به فرهنگ ناب قرآن کریم در بین کارکنان 
و خانواده هایشان دستاوردهای ارزشمندی در این 

حوزه کسب نماییم.

تصویــب تحقیــق و تفحــص از 
شهرداری قم با رای اکثریت اعضای 

شورای شهر قم 
حسین صابری نائب رئیس شورای شهر قم گفت:  
طبق اطلاعات دریافتی و بررســی های به عمل 
آمده در خصوص جزئیات هزینه های کمک های 
بلاعوض شهرداری قم طی سال های ۱۴۰۰ الی 
۱۴۰۳ برخی از ردیف های پرداختی صورت گرفته 
طبق دستور العمل ابلاغی شماره ۲9۴6۳ مورخ 

۱۳99/۰7/۲۱ وزارت کشور نمی باشد.
لذا عدم رعایت دستورالعمل وزارت کشور توسط 
شهرداری قم که در جلسه کمیسیون نیز صراحتا به 
آن اشاره شد، مورد پذیرش نمی باشد و می بایست 
به این موضوع در تحقیق و تفحص رسیدگی گردد.
معصومه آمره عضو شورای شهر قم بیان کرد: در 
راستای شفاف ســازی برای مردم عزیز و اطلاع 
همکاران محتــرم عرض میکنم طبق اســناد و 
اطلاعات ارســالی شــهرداری قم طی سال های 
۱۴۰۰ تاکنون )زمان بررســی تحقیق( تنها ۱۱ 
درصد از مبلغ کل، برای اقشــار آســیب پذیر و 
موسســات فرهنگی و غیره پرداخت شده است و 
بنابراین آغاز فرآیند تحقیق و تفحص هیچ خللی 
در حوزه خدمت رسانی به قشر ضعیف وارد نمی 
کند و نیاز است بدون فرافکنی به وظیفه ذاتی خود 

عمل نماییم.

روح الــه عبدالعلی زاده - 
تبریز ؛مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق تبریز با 
تأکید بر پــرورش مدیران 
توانمند و جانشین پروری 
گفــت: توجه به جانشــین پروری واقعــی در یک 
مجموعه نشــان دهنده قرارداشتن یک سازمان در 

مسیر یادگیری و توسعه است.
اکبر فرج نیا در سی امین نشست شورای معاونان، 
مشــاوران و مدیران شــرکت با بیان اینکه امروزه 
شــرکت های توزیع در حال تحول اساسی هستند 
اظهار کــرد: دوره تحول مســیری دوره اجتناب 

ناپذیر است و اگرشرکت ها و ســازمان ها با وجود 
داشــتن قوی ترین تجهیزات و زیرساخت ها تن به 
این تحول ندهد عقب خواهند ماند. وی با تأکید بر 
اینکه بین شــرکت های توزیع تفاوت آن چنانی در 
حوزه ســخت افزاری وجود ندارد افزود: در مباحث 
مدیریتی اصل بــر موضوعات نرم افزاری اســت، 
تحول در مدیریت، یعنی عبور از مدیریت ســنتی 
به مدیریت تحول گرا، کارآمد، فعال، هوشــمند و 

داینامیک است.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق تبریز افزود: 
تســلط و اعتقاد به موضوعات مدیریتــی یکی از 
ضروریات ماندگاری سازمان ها است؛ چراکه دلیل 
توسعه دنیای مدرن امروز تسلط بر مسائل مدیریتی 

است.
فرج نیا، بــا تأکید بر پــرورش مدیــران توانمند 

و جانشــین  پــروری در یــک مجموعــه بــرای 
رســیدن به تعالی و موفقیت اضافه کرد: توجه به 
جانشین پروری واقعی در یک مجموعه نشان دهنده 
 قرارداشــتن یک ســازمان در مســیر یادگیری 

و توسعه است. 
وی بیان کرد: از جمله وظایــف اصلی حوزه منابع 
انســانی، آموزش اســت، آمــوزش در لایه های 
مختلف باید به صــورت دقیق انجام شــود و برای 
هــر یــک از مدیــران و کارکنــان بایــد برنامه 
 آموزشــی مختــص رده شــغلی وجود داشــته 

باشد.
فرج نیا ادامه داد: بحث منابع انسانی از مولفه های 
رشد و تحول یک شــرکت اســت و باتکیه بر این 

موضوع یک شرکت می تواند به اوج تعالی برسد. 
وی تأکید کرد: نقطه قوت برق تبریز نیروی انسانی 

آن اســت چرا که به جرات می تــوان گفت دانش 
موجود در همکاران برق تبریز از نظر علوم دانشگاهی 

و تجربی در بسیاری از شــرکت های توزیع وجود 
ندارد.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تبریز:

جانشین پروری به معنای قرارداشتن سازمان در مسیر یادگیری و توسعه است

البرز - لیلا  رضوانی - جانشــین رئیس ســتاد هفته پژوهش و 
فناوری استان البرز در نشســت خبری هفته پژوهش و فناوری 
استان البرز که با حضور مدیر کل برنامه ریزی، بودجه و تحول 
اداری استانداری، رئیس دانشگاه خوارزمی و اصحاب رسانه روز 
چهارشنبه ۱۰ آذرماه ۱۴۰۳ در دانشگاه خوارزمی کرج برگزار 
شد، از رونمایی ۵۵۰ محصول پژوهشی در هفته پژوهش خبر 
داد و گفت: در نمایشگاه فن بازار امسال که با حضور ۱۱۲ شرکت 
دانش بنیان برگزار می شود، از ۵۵۰ محصول پژوهشی رونمایی 

خواهد شد.
کاوه حدادپور در نشســت خبــری هفته پژوهــش و فناوری 
استان البرز که درکتابخانه مرکزی دانشــگاه خوارزمی برگزار 
شــد، افزود: به دلیل تغییــرات مدیریتی در دولت و شــهادت 
حضرت آیت الله رئیســی، برگزاری مراســم هفتــه پژوهش با 

 تأخیر همراه بوده اســت، اما بــا تدابیر اتخاذ شــده، فعالیت ها 
در حال انجام است.

وی با اشــاره به وضعیت پژوهشی اســتان البرز و با بیان اینکه 
علی رغم پیشــرفت های علمی در دانشــگاه ها، هنوز نتایج این 
تولیدات علمی در بخش های صنعتی کشــور به طور ملموس 
مشاهده نمی شود، بر لزوم پیوند بیشتر میان علم و صنعت تأکید 
کرد و از رسانه ها خواست تا در معرفی دستاوردهای پژوهشی در 

سطح استان و کشور، تلاش بیشتری کنند.
معاون استاندار از ارتقای ســطح فعالیت های پژوهشی استان 
البرزخبــر داد و گفــت: یا پیگیری هــای اســتاندار محترم و 
هماهنگی دستگاه های اجرایی شاهد رشــد ۳۰ پله ای استان 
البرز از نظر فعالیت های پژوهشــی بودیم و در دو سال گذشته 
البرز توانسته است رتبه نخست کشــوری در این زمینه ررا به 

خود اختصاص دهد. حدادپور ادامه داد: امســال نیز با توجه به 
حساســیت موضوع و لزوم حفظ موقعیت استان در سطح برتر 
علمی کشــور، برنامه ریزی منسجم و مناســبی جهت اجرای 
جشــنواره های مختلف این ســتاد پیش بینی شــده و انتظار 
می رود آثار دریافتی در جشــنواره های مختلف این ســتاد از 
 ســال قبل که ۲۸۰۰۰ اثر بود پیشــی گرفته و شاهد دریافت آ

ثار بیشتری باشیم.
وی خاطرنشان کرد: در پایان داوری جشــنواره ها؛ از ۱96 اثر 
منتخب تجلیل خواهد شد و امسال نیز دبیرخانه کارگروه شهری 
و شوراها در راستای حل مسایل و معضلات شهری؛ برای دریافت 
طرح ها و ایده های خلاقانه پژوهشــگران و صاحبنظران به ۱۲ 

دبیرخانه قبلی اضافه شده است.
جانشین رئیس ستاد هفته پژوهش و فناوری استان البرز تاکید 

کرد: این دغدغه وجود داشــت که دســتگاه های متولی که به 
عنوان دبیر جشنواره در حوزه های تخصصی خود قضاوت آثار و 
طرح های پژوهشی را بر عهده دارند،در معرفی ها اعمال سلیقه 
کنند اما با تدابیر اتخاذ شده این نگرانی ها وجود ندارد و بر اساس 
شاخص های تعیین شده توســط کارشناسان ،برترین های هر 

حوزه معرفی خواهند شد.
حدادپور ضمن قدردانی از تلاش اصحاب رســانه و خبرنگاران 
در حوزه های مختلف گفت: از خبرنگاران عزیز تقاضا داریم که 
موضوع پژوهش و فناوری را در کل ایام سال پوشش دهند چراکه 
توسعه جامعه و کشــور عزیزمان در گروه حمایت از نخبگان و 
اندیشمندان علمی است که می توانند الگوها و مدل های جدید 
را در ابعاد گوناگون جهت رسیدن به پیشرفت و تعالی شاخص 

های توسعه یافتگی ارائه دهند.

به گفته مدیر آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان، نخستین سمپوزیوم پیشگیری از رفتارهای خودآسیب  
رســان با اهداف ایجاد آگاهی و تشــریح اهمیــت مقوله رفتار 

خودآســیب رســان و ایجاد مهارت در خصوص شناســایی و 
کنترل افراد دارای زمینه رفتار خود آســیب رسان، با مدیریت 
و میزبانی دانشــگاه آزاد اســلامی اصفهان و بــا حضور برخی 
از شــرکت ها از جمله هلدینگ پتروپالایــش اصفهان و کلیه 
سازمان های اجرایی اســتان اصفهان اعم از آموزش و پرورش، 
آتش نشــانی، جمعیت هلال احمر، اورژانس اجتماعی، فراجا، 
اســتانداری اصفهان، قــوه قضاییــه، اورژانس و تعــدادی از 
 دانشجویان روانشناسی و روانپزشکی در تاریخ های 6و7آذرماه 

برگزار گردید.
فرشته مشــهدی افزود: این همایش علمی_دانشگاهی که در 
سالن امیرکبیر دانشــگاه آزاد اصفهان )خوراسگان( برگزار شد، 
پذیرای بیش از ۱۴۰۰ نفر از فعالان علمی، آموزشی و سازمانی 

بود که در این میان از ســوی هلدینگ پتروپالایش اصفهان با 
رویکرد چند بعدی، جمعی از مســئولان، کارشناسان از حوزه 
های آموزش، روابط کار، بهداشــت و درمــان، روابط عمومی و 
کادر اجرایی موسسه غیر انتفاعی پالایش نفت اصفهان معرفی 

گردیدند.
مدیر آموزش و تعالی منابع انسانی هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
بیان داشت: مقرر گردید گواهینامه های معتبر و دارای تاییدیه 
مراجع ذیصلاح اســتان اصفهان و با هدف تربیت سفیران این 
جمعیت به فراگیران ارائه گردد.همچنین اداره آموزش و تعالی 
منابع انسانی همسو با رسالت های چندوجهی خود، محتوای این 
سمپوزیوم را با روش یادگیری خُرد )Micro Learning( و با 
فواصل زمانی متوالی جهت بهره برداری، در دسترس مدیران، 

کارکنان و خانواده های ایشان قرار خواهد داد. همچنین رئیس 
آموزش و توســعه مدیران هلدینگ پتــرو پالایش اصفهان نیز 
گفت: هدف از حضور موثــر هلدینگ پتروپالایــش اصفهان، 
علاوه بر تحقق مسئولیت های اجتماعی متقابل میان دانشگاه 
و صنعت، ســرمایه گذاری آموزشــی فرهنگی و روانشانسانه 
در راســتای اقدامات فراکنشــی جهت حذف ریشه های رفتار 
 خودآســیب رســان در جامعه کارکنان، خانواده ها و مدارس

  بوده است.
اســماعیل فرح بخش افزود: ماحصل نشست های متعدد میان 
دانشگاه، هلدینگ پتروپالایش اصفهان و سازمان های اجرایی، 
تدوین برنامه اجرایی جامعی بود که سمپوزیوم از منظر تجارب 

علوم پزشکی، اجتماعی، اشتغال و روانشناسی اجرایی گردد.

مدیر ورزش قهرمانی و باشــگاه های مقاومت بســیج ایلام از 
برگزاری بیش از 7۰ برنامه به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج 
در استان خبر داد.  ایلام- ایوب مظفری اظهار داشت: این برنامه 
ها شامل ورزش همگانی، قهرمانی، جشنواره های بازی های بومی 
محلی و ورزش روستایی در رشــته های) طنابکشی، دال پلان، 
طناب زنی، راژبال، دارت، هفت ســنگ، قاچان و… برگزار و از 

برگزیدگان این رشته ها تقدیر شد.
وی افزود: در این بازده زمانی تجدید پیمان با آرمان های امامین 

انقلاب و شهدا با زیارت و عطر افشانی مرقد مطهر شهدا در کلیه 
نواحی مقاومت و برگزاری یادواره شهدای ورزشکار بسیجی به 
میزبانی شهرستان مهران یکی دیگر از برنامه های هفته بسیج 
بوده اســت. مدیر ورزش قهرمانی و باشگاه های مقاومت بسیج 
استان ایلام گفت: همچنین ۳۰ برنامه کوهپیمایی و پیاده روی 
خانوادگی در ســطح نواحی، بیش از ۱۵ برنامه بازی های بومی 
محلی و ورزش روســتایی و حدود ۱۵ مســابقه در رشته های 
فوتبال، فوتســال، والیبــال، پینگ پنگ، دوچرخه ســواری، 

تیراندازی و غیره در سطح نواحی اجرا شــد. مظفری دامه داد: 
دوره ارتقاء سطح داوری کاراته بسیج با حضور۱۵۰ داور خواهر 
و برادر بسیجی در سطح کشوری با حضور استان های همجوار 
و به میزبانی مرکز تربیت بدنی سپاه امیرالمؤمنین)ع( استان نیز 

برگزار شد.
وی در پایان عنوان کرد: مســابقات قویترین مردان اســتان با 
شرکت ۳۰ ورزشــکار بسیجی به مناســبت گرامیداشت هفته 

بسیج برگزار شد.

شهرقدس-زهرا قره باغی : شهردار قدس با بیان اینکه ساماندهی و 
ارتقای سطح کیفی معابر شــهری از مهم ترین سرفصل های بودجه 
عمرانی شــهرداری است که با هدف ســاماندهی کالبدی فضاهای 
شهری و بهسازی اصولی کوچه ها و خیابان های شهر اجرایی می شود، 
از مرمت و بهسازی آسفالت بیش از ۲۰۰ معبر در ۳ ماهه اخیر خبر داد. 

سعید شهلی با اعلام این خبر گفت: از ابتدای شهریورماه سال جاری 
ساماندهی معابر شهر به صورت جهادی در دستور کار قرار گرفت و 
اکیپ های اجرای آسفالت همه روزه در مناطق سه گانه شهر در حال 
اجرای عملیات بهسازی، مرمت و روکش آسفالت هستند. وی افزود: 
سال گذشته حجم قابل توجهی از آسفالت ریزی به میزان بیش از ۳۰۰ 

هزار مترمربع در معابر اصلی انجام شد و در این مرحله، این عملیات 
با اولویت معابر فرعی و مرمت نوارهای حفاری در حال انجام اســت. 
شهردار قدس با اشاره به اینکه این اقدام می تواند در ارتقای سیمای 
شهری، بهداشت محیطی و سهولت در عبور و مرور بسیار موثر باشد، از 
مرمت و بهسازی آسفالت بیش از ۲۰۰ معبر در ۳ ماهه اخیر سال جاری 

خبر داد. شهلی خاطرنشان کرد: ساماندهی معابر کماکان با توجه به 
نیاز شهر و درخواست های مردمی ادامه دارد و شهروندان می توانند از 
طریق سامانه مرکز فوریت های شهری )سامانه ۱۳7( و یا مراجعه به 
شهرداری مناطق مربوطه درخواست خود را برای بهسازی و ترمیم 

آسفالت معابر اعلام کنند.

مریم کربلایی-با توســعه همه جانبه شــرکت فولاد مبارکه و 
دستاوردهایی که یکی پس از دیگری از بدو راه اندازی این شرکت 
حاصل می شد، جای رســانه ای که بتواند صدای گرم مدیریت 
و کارکنان را به گوش هم برساند به شــدت خالی بود بر همین 
اساس با تصمیم مدیریت سازمان در شانزدهم ۱6 آذرماه سال 
۱۳9۳ رادیو فولاد در کنار خبرنامه فولاد چتر خود را بر فضای 
اطلاع رسانی شرکت گسترده کرد و وظیفه خطیر برقراری ارتباط 

درون سازمانی را در فولاد مبارکه بر عهده گرفت.

رئیس واحد مستندسازی فولاد مبارکه با بیان مطلب فوق گفت: 
امروز رادیو فولاد با بهره گیری از ابزارهای نوین ارتباطی، نقش 
بی بدیلی در تقویت تعامل میان مدیریت و کارکنان ایفا می کند. 
این رســانه پویا با تولید برنامه های متنــوع و کاربردی، نه تنها 
به اطلاع رســانی دقیق می پردازد، بلکه بستری برای همدلی و 

گفت وگوی سازنده در میان کارکنان فراهم کرده است.
به گفته کریم پورطهماس، یکی از برنامه هــای ویژه این رادیو، 
استودیو شیشه ای است که با رویکرد گفت وگوی تخصصی، هر 

دوشنبه به معرفی واحدهای زیرمجموعه و دستاوردهای آن ها 
می پردازد. در این برنامه، مدیران نواحی مختلف در کنار معرفی 
عملکرد بخش های خود، به پرسش های همکاران پاسخ داده و 
راهکارهای بهبود فرایندها را ارائه می دهند. به طور قطع رویکرد 
شفافیت و پاسخ گویی، پلی مؤثر میان مدیریت و کارکنان ایجاد 
کرده و زمینه ساز ارتقای کیفیت تعاملات در مجموعه شده است. 
رادیو فولاد رسانه مؤثری برای اطلاع رسانی، مطالبه گری و انتقال 

دغدغه ها و دستاوردهای کارکنان محسوب می شود.

 یازدهمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری و فن بازار 
مرکز رشد جامع پارک علم و فناوری در دانشگاه ایلام با حضور 

استاندار ایلام افتتاح شد.
 ایلام- آذر یعقوبیان : رئیس پارک علم و فناوری ایلام در حاشیه 
این آیین در جمع حبرنگاران اظهار داشت: این نمایشگاه همراه 
با آخرین دستاوردهای پژوهشــی در راستای تحقق شعار سال 
جهش تولید با مشارکت مردم در ســاختمان قلم چی دانشگاه 
ایلام افتتاح شد. وی گفت:این نمایشــگاه شامل ۲۰ غرقه می 
باشد که تمام دانشگاهها و مراکز و پروهش و فناوری استان در 

این محل غرقه دارند.
وی افزود: یازدهمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش، فناوری 

و فن بازار ایلام از امروز یک شــنبه یازدهم تا سیزدهم آذرماه از 
ساعت 9 صبح تا ۱۵ در معرض دید عموم قرار دارد.

رییس پارک علــم و فناوری ایلام گفت: در این نمایشــگاه آثار 
دانشگاه ها و مراکز علمی و پژوهشی استان، ادارات، سازمان ها و 
نهادها، شرکت های دانش بنیان و واحدهای فناور، مراکز رشد 

دانشگاهی و مراکز علمی و تحقیقاتی استان وجود دارد.
وی با بیان اینکه پژوهشگران موتور محرک  کشور هستند تاکید 
کرد؛هفته پژوهش فرصت مناسبی جهت تجلیل از پژوهشگران 

و نوآوران استان می باشد.
لازم به ذکر اســت؛ در این نمایشــگاه محصولات شرکت های 
دانش بنیان مرکز رشد جامع پارک علم و فناوری از جمله شرکت 

نگار زاگرس در حوزه فناوری شیمیایی، شرکت ویهان سازه آمیار 
در حوزه برق، الکترونیک، فوتونیک، مخابرات، شرکت نگین طب 
آسو در حوزه تجهیزات پزشکی، نفت شرکت آب گرین در حوزه 
نفت و گاز و صنایع پایین دســتی، شــرکت دالاهو رنگ شریف 
در حوزه فناوری شیمیایی، شــرکت دانایان بهساز کالای سالم 
در حوزه صنایع غذایی، شــرکت فراز هوشمند ســازه در حوزه 
کشاورزی و گیاهان دارویی، شرکت صنایع غذایی آلامتو باختر 
در حوزه صنایع غذایی، شــرکت مانشت نقش ماندگار در حوزه 
صنایع فرهنگی، علوم انسانی و گردشگری، شرکت مدرن صنعت 
و روشنایی در حوزه برق الکترونیک، فتونیک و مخابرات، شرکت 
پندار ابزار آلامتو در حوزه فناوری اطلاعات و افزارهای رایانه ای، 

شرکت فراشیمی در حوزه فناوری شیمیایی و شرکت داوین دنا 
باختران در حوزه تولید دارو و فرآورده های تجهیزات پزشکی در 

معرض دید عموم قرار گرفت.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

 جانشین رئیس ستاد هفته پژوهش و فناوری استان البرز: 550 محصول پژوهشی در استان البرز رونمایی می شود

حمایت معنوی و حضور فعال هلدینگ پترو پالایش اصفهان در نخستین سمپوزیوم “پیشگیری از رفتارهای خودآسیب رسان”

مدیر ورزش قهرمانی و باشگاه های مقاومت بسیج ایلام:  اجرای ۷0 برنامه توسط مرکز تربیت بدنی سپاه ایلام در هفته بسیج

مرمت و بهسازی آسفالت بیش از ۲00 معبر در ۳ ماهه اخیر در شهر قدس

رئیس واحد مستندسازی روابط عمومی فولاد مبارکه مطرح کرد: رادیو فولاد مبارکه؛ رسانه ای همراه و همدل در مسیر تعالی

استقرار ۲0 غرقه در یازدهمین نمایشگاه دستاوردهای پژوهش و فن بازار در استان ایلام

خبر

استان ها
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

6 تفاوت بين مغز زنان و مردان را بدانيد
مغز كه مهم ترين، حســاس ترين و پيچيده ترين عضو بدن انسان است، از 
نظر كاركرد و اندازه ميان دو جنس زن و مرد متفاوت است. در اين نوشتار 6 

تفاوت بين مغز زنان و مردان آمده است. 

۱. روابط انساني
زنان تمايل دارند به نحو كارآمدتري با ديگران ارتباط برقرار كرده و توجه 
خويش را بــه يافتن راه حل مفيــد گروهي، حل و فصل مســائل و كاربرد 
نشانه هاي غيركلامي همچون لحن، هيجان و همدردي معطوف كنند. در 
حالي كه مردها بيشتر تمايل دارند كه وظيفه شناس، كم حرف  و منزوي تر 
باشند. مردان از حيث درك هيجاناتي كه آشكارا به زبان نمي آيند، با اشكال 
مواجه مي شــوند و حال آنكه زنان معمولا هيجانات و نشانه هاي عاطفي را 
احساس مي كنند. اين تفاوت ها مشخص مي ســازند كه چرا زنان گاهي از 
لحاظ ارتباط دچار مشكل اند و چرا دوستي هاي مردانه و زنانه با هم متفاوت  

هستند.

۲. مغز سمت چپ در سنجش با هر دو نيمكره مغز
مردها گرايش دارند در نيمكره چپ مغز پــردازش كنند در صورتي كه زن ها 
مي توانند از هر دو نيمكره به خوبي استفاده كنند. اين تفاوت مشخص مي سازد 
كه چرا مردان معمولا از لحاظ فعاليت هاي ناشي از نيمكره چپ قوي هستند و 
از چشم انداز وظيفه شناسي به مشكل گشايي راه مي يابند، اما زنان معمولا گره 

مشكلات را خلاقانه تر حل مي كنند و هنگام ارتباط، از احساسات، آگاه ترند. 

۳. توانايي هاي رياضي
يك تفاوت بين مغز زنان و مردان در توانايي هاي رياضي است. ناحيه اي از 
مغز موسوم به بخش آهيانه اي تحتاني )آي. پي. ال( معمولا در مردان به ويژه 
در سمت چپ، به طرز بارزي بزرگ تر از زنان است. تصور مي شود اين بخش 
از مغز بر قدرت ذهني رياضي نظارت مي كند و شايد روشن مي سازد كه چرا 
مردها اغلب بهتر از زنان از عهده حل مسائل رياضي برمي آيند. جالب است 
بدانيد اين همان ناحيه مغز انيشتين است كه معلوم شد به طرز غيرعادي 
بزرگ است. در ضمن بخش آهيانه اي تحتاني )آي.پي .ال( اطلاعات حسي 
را آمايش مي كند و طرف راست بزرگ تر مغز زنان، به آنها كمك مي كند كه 

متوجه مسائلي مانند گريه شبانه كودك شان شوند. 

۴. واكنش نسبت به فشار رواني )استرس( 
مــردان در مقابل شــرايط تنــش زا، از خود واكنش »ســتيز يا گريز« نشــان 
مي دهند. در حالي كه بــه نظر مي آيد زنــان در رويارويي با چنيــن اوضاعي، 
 اســتراتژي »تمايل و دوســتي كردن« را در پيش مي گيرند. روانشناسي به نام 
»شلي ايي تيلر« بعد از اينكه متوجه شد زن ها موقع مواجه شدن با فشار روحي از 
خود و فرزندان شان مراقبت می كنند و پيوندهاي استوار گروهي به وجود مي آورند، 
عبارت »تمايل و دوستي كردن« را وضع كرد. چرايي اين واكنش هاي ناهمانند، 
ريشه در هورمون ها دارد. هنگامي كه همه دچار فشار رواني مي شوند، هورمون 
»اكسي توسين« آزاد مي  شود. با اين وصف، »استروژن« معمولا »اكسي توسين« را 
افزايش داده و منجر به آرامش مي شود. در صورتي كه »تستوستروني« كه مردها 

موقع بروز فشار روحي توليد مي كنند، اثرات »اكسي توسين« را مي كاهد. 

۵. زبان
دو بخش از مغز كه عهده دار زبان بوده، در زنان بزرگ تر از مردان است، به 
يك دليل كه زن ها، به خصوص در موضوعات وابسته به زبان برتر از مردان 
هســتند. علاوه بر اين، مردان معمولا فقط زبان را در نيمكره اصلي آماده 
مي كنند، حال آنكه زنان در هر دو نيمكره به اين امر مي پردازند. اين تفاوت 
در صورت بروز سكته مغزي، كمي مصونيت به وجود مي آورد. امكان دارد 
زنان بتوانند از ضايعه اي كه سكته مغزي به نواحي زباني وارد مي كند، كاملا 

بهبود يابند ولي شايد مردها از اين امتياز محروم بمانند. 

۶. توانايي ارتباطي
زن ها داراي دستگاه حاشــيه اي )كناري( عميق و بزرگ تري نسبت به مردها 
هستند كه سبب مي شــود بيشــتر با احساسات شان تماس داشــته و قادر 
باشند آنها را بهتر بر زبان آورند و رشــته پيوند با ديگران را محكم تر سازند. به 
 دليل همين توانايي ارتباطي اســت كه آنها بيش از مردها مي توانند از بچه ها 

مراقبت كنند. 
منبع: هايپركلابز

آگاهی

  مساله خود را »اسكمپر« كنيد
ما بارها شنيده ايم كه يك مساله را بزرگ نكنيد 
كه البته نكته درستي است اما گاهي اوقات بزرگ 
كردن يك بعد از مساله مي تواند راهگشا باشد. اين 
پيشنهاد ويژه تكنيكي است به نام اسكمپر. نام 
اسكمپر از اول چند فرمان برداشته شده است كه 

در زير مي آيد.
 :)S: Substitute( جانشين كن يا تعويض كن
مثال: استفاده از چراغ راهنمايي شارژ شونده با نور 

آفتاب از طريق صفحه هاي خورشيدي 
تركيب كن )C: Combine( : تركيب دستگاه 
چاپگر و كپي و فكس و اسكنر كه منجر به توليد 

يك دستگاه به جاي چهار دستگاه شد.
اقتباس كن )A: Adapt( : مثال: ســاخت 
هواپيما با استفاده از ساختمان بال و بدن پرندگان

 M:( تغيير بده/بــزرگ كن/كوچك كن
Modify/Magnify( : تلويزيون هــاي بــا 

صفحات بزرگ تر براي مكان هاي بزرگ
 P: Put to other( كاربرد ديگر پيدا كن
uses( : استفاده از كيس بلااستفاده كامپيوتر به 

جاي منقل كباب پزي
حذف كن )E: Eliminate( : مثال: حذف سيم 

از هندزفري موبايل )همانند آيفون 7(
R: Reverse/( بازآرايي كن، معكوس كن
Rearrangement(: استفاده از شب به جاي 

روز جهت كارهاي اداري در مناطق گرمسير

نگاه راهبردي
ايــن تكنيــك در مديريــت اســتراتژيك و 
تصميم گيري هاي خرد و كلان مي تواند كاربرد 
داشته باشــد. به عنوان نمونه زماني كه شما با 
مشــكل اشــباع بازار يا تشــديد رقابت روبه رو 
مي شويد، مي توانيد با اســتفاده از فرمان كاربرد 
ديگر پيدا كن براي محصول و تكنولوژي خود، 
بازار جديدي پيدا كنيد، مانند كاري كه آمازون با 
كتابفروشي شروع كرد حالا تبديل شده است به 

همه چيزفروشي. 
يا مي توان بــا به كار بردن ايــن فرامين در مدل 
كسب وكاري خود، به ايده هاي جديدي رسيد. 
از اين پس وقتي با يك مساله روبه رو شديد، سعي 

كنيد ابعاد مختلف آن را اسكمپر كنيد. 

اورژانس کسب و کار آموزش

بيشتر ما به نظر مي آيد كلمه »رهبر سازماني« را با ويژگي هاي شخصيتي 
مرسوم مثل كاريزما بودن، پويايي، خودانگيزشي و قدرتمندي 

پيوند داده ايم. هيچ كدام از اين مشــخصه ها نادرست 
نيستند. بيشــتر رهبران ســازماني موفق كه با آنها 

ملاقات داشته ام نه همه اين ويژگي ها ولي چندين 
ويژگی از آنها را داشته اند اما آيا فقط چون اينها 
تصور معمــول از ويژگي هاي رهبر ســازماني 

هستند، داشتن آنها مدير را به بهترين فرد تبديل 
مي كند؟

با اتصال داخلي تكنولوژيك و فشار اجتماعي، جهان 
ســريع تر از آنچه بتوانيم خود را تغيير بدهيم، 
دگرگون مي شود. اين تغيير عميق، تغييرناپذير 

و وابسته به يكديگر است. براي وفق دادن به طور 

مناســب و مقتضي، نياز به تجديدنظر درباره طرز فكرمــان از رهبران و 
رهبري سازماني داريم. امروزه ويژگي جديدي مطرح شده است كه 

روز به روز هم بر اهميت آن افزوده مي شود. 

 فروتني
معمولا وقتي از لغت فروتني اســتفاده مي كنيم، گمان 
مي كنيم كه اين كلمه نوعي انفعال را نشان مي دهد. مردم 
فروتن براي خواست ديگران، خودشان را پايين تر از بقيه 
قرار مي دهند. آنها يا مورد بي اعتنايي قرار مي گيرند يا جا 
پاي ديگران مي گذارند. گرچه به نظر مي رسد اين مفهوم 
در تضاد با تعاريف اوليه ماســت اما هيچ كدام درســت 
نيســت. فروتني به معناي ضعف نيســت. تواضع، قلب 

رهبري سازماني است.

چگونهیکرهبرسازمانیراتوصیفمیکنید؟

از صفر به يك
پيتر تيــل )Peter Thiel( نويســنده 
 ،»)Zero to One( از صفر بــه يــك«
از كارآفرينــان و ســرمايه گذاران موفق 
»سيليكون ولي« اســت كه نام او در بين 
بنيانگذاران PayPal و ســرمايه گذاران 
Facebook به چشــم مي خــورد ولي 
شايد بتوان بزرگ ترين تجربه كاري او را 
در محيط تحصيلي و دانشگاهي دانســت كه با نظرياتي جديد و متناقض 
نسبت به ساير هم دوره هاي خود كوشيد تا برخي از نظريات به ظاهر درست 

را از ميان بردارد. 
كتاب »از صفر به يك« از جمله كتاب هايي است كه در زمينه كسب وكار 
و همچنين اقتصاد، حرف هاي بسياري براي گفتن دارد. تيل معتقد است 
كه آموزش كارآفريني، شبيه پارادوكسي است كه نمي تواند وجود خارجي 
داشــته باشــد، چرا كه هرگونه نوآوري در ذات خود، نو و منحصر به فرد 
اســت و هيچ قاعده از پيش تعيين شــده اي وجود ندارد كه به شما بگويد 
چگونه موجب خلق نوآوري شويد. پس افرادي كه به تاسيس استارتاپ و 
شركت هاي نوپا رو مي آورند، با مطالعه اين كتاب مي توانند با ويژگي هاي 
شخصيتي ای كه لازمه هر كارآفرين است، همچنين چگونگي روند خلق 

ايده تا محصول و موفقيت در آن آشنا شوند.

معرفي کتاب

۱۰ درس موفقيت از  موسس آمازون
موفقيت، خواه در يك كســب وكار كوچك و 
خواه در يك شركت بسيار بزرگ، مرتبط است 
با نوع رهبري اي كه دارد. اين درباره شركتي به 
عظمت آمازون كه جف بــزوس را در راس خود 
دارد، نيز صدق مي كند. اگــر چه بزوس پس از 
فارغ التحصيلي خود در سال ۱۹۸۶ چندين شغل 
با درآمد بالا داشت اما او مصمم بود كسب وكار 
خودش را شروع كند و در نتيجه، آمازون را به 
 راه انداخت. در اين نوشتار با ما همراه باشيد تا

 ۱۰ درس موفقيت از جف بزوس، موسس آمازون 
براي كارآفرينان را بيان كنيم. 

بــزوس، تمام انــرژي و تمركز خــود را روي 
مشتريانش گذاشت. شــايد اين رتبه اول را 
در فهرست او داشته باشد: راضي نگه داشتن 
مشتريان. وي به عنوان يك كارآفرين تحليلي 
و هوشــمند و با تفكري خاص تصوير شــده 
اســت. او قادر بود يك امپراتوري ايجاد كند و 
كسب وكارهاي ديگري را با سبك مديريت خود 
شــروع كند. در ادامه ۱۰ درس موفقيت از جف 
بزوس، موسس و مديرعامل اجرايي آمازون براي 

كارآفرينان را مي بينيد. 

۱. سمج و انعطاف پذير باشيد
با توجه به سيســتم فكري و رفتاري بزوس، 
كارآفرينان خوب بايد سمج و قابل انعطاف باشند. 
بزوس با اشاره به آمازون مي گويد: »ما در رويايي 
كه داريم، سرسخت هستيم  و در زمينه جزئيات 
انعطاف پذير هستيم.«پيگيري رويا بخش اول 
و انعطاف پذير بودن دربــاره تاكتيك ها بخش 
دوم است. بزوس مي افزايد: »اگر شما سرسخت 
نباشيد، خيلي زود تسليم تجربيات تان خواهيد 
شد و اگر شــما انعطاف پذير نباشيد، سرتان به 
سنگ خواهد خورد و راه حل متفاوتي نخواهيد 
ديد براي مشكلي كه مي كوشيد آن را حل كنيد.« 
اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز فراموش 

نكنيد. 

۲. استراتژي خود را بر پايه چيزهايي بگذاريد كه 
تغيير نخواهند كرد

فروش  صندلــي تراكتور، دســتگاه خواندن 

كتاب هاي الكترونيكي و ذخيره ســازي داده 
همگي بخشي از يك طرح بزرگ هستند كه سه 
بعد ثابت دارند: ارائه انتخاب گسترده تر، قيمت 

پايين تر و تحويل سريع و قابل اعتماد. 

۳. ببينيد كه مشتريان تان چه نيازي دارند و گام 
به گام براي برطرف كردن نياز آنها پيش برويد

سرمايه گذاري ها براي پروژه هاي جديد و بزرگ 
آمازون مانند تبلت هاي كينــدل )Kindle( و 
دستگاه خواندن كتاب هاي الكترونيكي توسط 
نياز مشتري تعريف شــدند، نه توسط سليقه 
مهندسان. اگر مشتري چيزي را نخواهد، آن چيز 
رفتني است، حتي اگر اين به معني متلاشي شدن 
قسمتي باشد كه سابقا بسيار قدرتمند بوده است.

 
۴. هر كس بايد قادر باشــد در يك مركز تماس 

كار كند
شكايات مي توانند در عصر توئيت و وبلاگ هاي 
ويروسي ويرانگر باشــند. بزوس از هزاران نفر 
از مديران آمازون، از جمله خودش درخواست 
مي كند كه هر ســال دو روز در دوره آموزشي 
مركز تماس حضور به هم رسانند. نتيجه: تواضع و 

همدلي براي مشتري. 

۵. مشتريان را تحت نظر داشته باشيد نه رقبا را
بزوس اشاره مي كند كه شركت هاي فناوري 

حساسيت زيادي روي رقباي شان دارند: 
آنها صبر مي كنند تا ببينند رقباي شان 
چه چيزي معرفي مي كنند، سپس به 
رقابت مي پردازند و سعي مي كنند از 
رقيب شان بهتر و برتر باشند. آمازون 
به جاي اين كار، با گــوش دادن به 
مشتريان، كسب وكار »سرويس هاي 
وب آمــازون« )AWS( را بــه راه 

انداخت، براي حل مشكلات مربوط 
به ميزباني وب درون ســازماني 
كه بيش از حد گــران بودند و 
محصولات متن باز كه به اندازه 

كافي قــوي نبودند كه 
شركت هاي به سرعت 

در حال رشد يا شــركت هاي درحال حاضر 
  AWS .بزرگ را به راحتي پشــتيباني كنند
درحال حاضر يك كسب وكار ۱۰ ميليارد دلاري 

است. 

۶. امروز روز اول براي اينترنت است. هنوز خيلي 
چيزها هست كه بايد ياد بگيريم

بزوس نخستين بار در ســال ۱۹۹۷، در نامه اي به 
ســهامداران آمازون اين نگرش را اعلام كرد. او 
هرگز نظرش را عوض نكرد. در مقر جديد آمازون دو 
ساختمان  از بزرگ ترين ساختمان ها روز ۱ شمالي و 
روز ۱ جنوبي نام دارند. بزوس هنوز هم در مصاحبه ها 
از اينترنت به عنوان يك جهان ناشناخته صحبت 
مي كند، جهاني كه به طور كامل درك نمي شود و 

هميشه شگفتي هاي جديد دربردارد. 

۷. كاري كنيد كه كاركنان خودشــان را مانند 
مالك ببينند

هنگامي كه بزوس اين را در نخستين نامه سالانه 
آمازون نوشت، ۶۱۴ كارمند داشت در حالي كه 
يك ســال قبل از اين ۱۵۸ كارمند داشت و در 

حال حاضر ۲۳۰.۰۰۰ كارمند  دارد. 
يكي از مولفه هاي كليدي اين رويكرد استفاده 
از گزينه هاي سهام كارگران در روند استخدام 
بود. بزوس در نامه ســال ۱۹۹۷ نوشت: »ما 
همچنان به تمركز روي اســتخدام و 
حفظ كاركنــان همه فن حريف و 
بااســتعداد ادامــه مي دهيم و 
همچنان دستمزد آنها را به جاي 
پول نقــد با گزينه هاي ســهام 
كارگران پرداخــت مي كنيم. ما 
مي دانيــم موفقيت مان تا حد 
زيادي تحت تاثير توانايي 
ما بــراي جــذب و 
كارمندان  حفــظ 
خواهد  باانگيزه اي 
بود كه هــر يك از 
آنها بايد خودشان 
را مالك شــركت 
بدانند و در نتيجه 
بايد واقعــا مالك 

باشند.«

۸. فرهنگي بســازيد 
كه به درد شركت تان 

مي خورد
فرهنگ خود آمازون به 
اين دليل زبانزد است كه 
بسيار ريسكي و حساس 

 و از لحاظ اقتصادي حساب شــده است و اين
 در خور شركتي است كه بيشتر عمر خود را به 
عنوان يك شركت عمومي تحت اصول پذيرفته 
شده حسابداري، سود و زيان كمي داشته است. 

بزوس در نامه سال ۲۰۱۵ نوشت: »ما هرگز ادعا 
نمي كنيم كه رويكرد ما درســت است، فقط 
مي گوييم كه اين رويكرد متعلق به ماست. در طول 
دو دهه گذشته، ما گروه بزرگي از افراد همفكر را 
جمع آوري كرده ايم. آدم هايي كه رويكرد ما را 
انرژي زا و هدفمند مي دانند.« اين درس موفقيت 

از جف بزوس عالي است. 

۹. تفهيم نامه ارائه داده  و آن را مورد بحث قرار 
دهيد، نه اسلايد شو

بزوس مي گويد: »جلسات شركتي هميشه به 
اين صورت است كه يك نفر در مقابل حضار از 
جا برمي خيزد و كار خود را ارائه مي دهد- نوعي 
از اسلايد شو. از نظر ما- شما با استفاده از اين 
شيوه، اطلاعات بســيار كمي مي توانيد كسب 
كنيد، آن هم فقط نقاط خيلي بارز و مشخص. 
اين كار براي شــخص ارائه دهنده آسان است، 
اما براي مخاطبان دشوار اســت و بنابراين به 
جاي آن، كاري كه ما انجام مي دهيم، اين است 
 كه تمام جلسات ما حول محور يك يادداشت
 ۶ صفحه اي )تفهيم نامه( ساختاربندي مي شود و 
هنگامي كه شما مجبور هستيد ايده هاي خود را 
با جملات كامل و پاراگراف هاي كامل بنويسيد، 
مجبور مي شويد با شــفافيت عميق تري فكر 
كنيد.«اگر شــما به نوشتن عادت كنيد، متوجه 
خواهيد شد كه اتفاق شگفت انگيزي رخ مي دهد. 
مغزتان افكار و ايده ها را به حدي ســريع توليد 
مي كند كه انگشتان تان در تايپ كردن آنها كم 
مي آورند. اسلايد  شــو ها چنين تاثيري به جا 
نمي گذارند. حتي اگر بتوانند، شما مجبور هستيد 

تفكرات تان را به نكات مهم محدود كنيد. 

۱۰. ما معمولا مدت زماني طولاني به درستي درك 
نمي شويم

بسياري از توســعه هاي آمازون در ابتدا شبيه 
به موانعي براي از دســت دادن پول هستند. 
اين موضوع باعث مي شود گاهي اوقات قيمت 
سهام شــركت پايين بيايد و موجبات تمسخر 
تحليلگران فراهم  شود. بزوس شانه بالا مي اندازد. 
اگر طرح هاي جديد مفهوم استراتژيكي براي او 
ايجاد كند، بازده مالي پنج به هفت در سال خوب 
است. اين درس موفقيت از جف بزوس را هرگز 

فراموش نكنيد. 
منبع: نو استارت آپ
ترجمه: بازده 


